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شانس احیای روابط ایران و مصر، صد در صد است؛

نشانه های آشتی دو تمدن کهن
2

و  فرهنگی   انقلاب  عالی  شورای  عضو 
کرد: مطرح  مجلس  در  اصفهان  مردم  نماینده 

غفلت از گردشگری
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گزارش

ویــژه

دیدگاه

به بهانه ۱۱ خرداد روز 
جهانی شیر؛

  لبنیات فله ای چه 
بلایی سر ما می آورد

 هشدار
 جدی وزیر کشور 

به طالبان 

برخی دنبال 
انتخابات 

حداقلی هستند

علاقمندی مردم به مصرف شیر و لبنیات فله ای که به اشتباه 
لبنیات سنتی گفته می شود، می تواند سلامت مصرف کنندگان 
این قبیل محصولات بی نام و نشان را تهدید کند. به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، شــاید مهم ترین عامل 
و انگیزه برای اســتفاده برخی خانواده ها از لبنیات فله ای، عدم 
آگاهی از سلامت محصولات لبنی کارخانه ای و همچنین ارزان تر 
بودن قیمت لبنیات فله ای در مقایسه با محصولات کارخانه ای 
باشد. متأسفانه گرایش مردم به مصرف لبنیات فله ای، می تواند 

زمینه ساز بسیاری از بیماری های مزمن باشد که در...

وزیر کشــور با اشــاره به اینکه اوضاع مرزی کشور کاملا 
آرام اســت گفت: به طالبان توصیــه می کنیم که دقت 
کرده و مرزبانانشان را توجیه کنند تا برخی اتفاقات مرزی 
رخ ندهد. احمد وحیدی وزیر کشــور صبح روزگذشــته 
)چهارشنبه دهم خرداد( در حاشیه برگزاری جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران درباره وضعیت مرزهای ایران و 
افغانســتان اظهار کرد: اکنون وضعیت در مرزهای ایران و 
افغانستان آرام بوده و ترددها در حال انجام است. وی افزود: 

بر اساس اشتباهی که مرزبانان افغانستانی...

یک تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: برخی تصور می کنند 
که می شود انتخابات را با چند درصد از نیروهای انقلابی 
که همیشه در انتخابات شرکت می کنند، مدیریت کرد و 

نیازی نیست که همه مردم در انتخابات شرکت کنند.
هرچه به انتخابات مجلس نزدیک می شویم، این پرسش 
بیشــتر تقویت می شــود که آیا مردم قانع به حضور در 
انتخابات می شــوند؟ آیا بار دیگر شاهد انتخاباتی شبیه 
به آنچه در ســال98 مشــاهده کردیم، خواهیم بود؟ و 
اکنون چه باید کرد که زمینه حضور حداکثری مردم در 

پرایدِلاکچریِ دور از دسترس!
آرزوی دست نیافتنی »ماشین دار شدن«؛

گفت وگویی در باب قانون جدید انتخابات؛
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دست شورای نگهبان برای ردصلاحیت بازتر می شود
در هفته های اخیر درحالی قانون انتخابات مجلس توسط 
بهارستان نشینان دســت کاری و بالا و پایین می شد که 
خبرهای ضدونقیض زیادی پیرامون چیستی آن هم به 
بیرون درز می کرد. حتی کار به جایی رسید که غلامرضا 
نوری قزلجه، نماینده مردم بستان  آباد در مجلس ادعا کرد 
خبر جنجالی شاسی بلندها جنجالی به منظور در حاشیه 
رفتن طرح نمایندگان مجلس برای تغییر قانون انتخابات به 
صورت خاموش بوده است. هرچند به نظر امانقلیچ شادمهر 
نماینده گنبدکاووس چنین چیزی »امکانش وجود ندارد.« 
او درباره ی احتمال ربط داشتن خبر شاسی بلندها به طرح 
تغییر قانون انتخابات به خبرآنلاین گفت:»سکوت خبری 
نیست. اتفاقا فضای سیاسی و فضای رسانه ای و مجازی 

پر اســت. چنین چیزی امکان ندارد. اگر نیت بر سکوت 
خبری بود جلسات غیرعلنی می شد.« همزمان با بحث 
تناسبی شدن انتخابات مجلس در تهران، »خبرآنلاین« 
برای بررسی بیشتر قانون انتخابات را با دو نماینده مجلس 

یازدهم به بحث گذاشت
علیرضابیگی: به قانون انتخابات نقدهایی دارم

احمد علیرضابیگی نماینده افشاگر شاسی بلندها جدای 
از این که وجــود ادعای ارتباط خاصــی میان دو خبر 
خودروهای شاسی بلند و قانون انتخابات را قبول ندارد، 
درباره خود طرح تغییر قانــون انتخابات به خبرآنلاین 
می گوید: »البته من به پاره ای از موضوعات مطرح شده 
در قانون انتخابات نقــد دارم.« او درباره اینکه به کدام 

بندها انتقاد دارد به خبرآنلاین می گوید: »در نظر گرفتن 
مــواردی که می تواند برای محدود کردن دامنه انتخاب 
مردم موثر واقع شــود از این دست است. و همین طور 
موضوعاتی مثل پرونده قضایی کــه می تواند منجر به 
محدودیت کاندیدا از کاندیداتوری بشود.« درباره اینکه 
در قانون انتخابات مصوب مجلس به شــورای نگهبان 
این اختیار داده شــده تا پس از انتخابات نیز صلاحیت 
کاندیدای پیروز را رد کند، علیرضابیگی می گوید: »بله 
اینکه حتی پس از اخذ رای مردم، شورای نگهبان بتواند 
کاندیدای پیروز را ردصلاحیت کند، موضوعی بوده که 
مورد قبول ما نبوده اســت.« به گفته ی وی تعدادی از 

بندهای قانون انتخابات تصویب شده و...

یک فعال کارگری: 
با این قیمت تمام شده ی خودرو و هزینه ی بالای آن، کارگر با درآمد هشت، نهُ میلیون تومانی 

اصلاً نمی تواند به خرید آن فکر کند. با این حقوق ها اصلاً پس اندازی ندارد که در حساب 
وکالتی بگذارد و منتظر بماند اسمش دربیاید. بنابراین باید بگوییم، کارگر تا پریروز به خرید 

خانه نمی توانست فکر کند، تا دیروز به اجاره خانه در تهران نمی توانست فکر کند و امروز به 
خودرودار شدن  - حتی پرایددار شدن- نمی تواند فکر کند
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گفت وگویی در باب قانون جدید انتخابات؛

دست شورای نگهبان برای ردصلاحیت بازتر می شود

حسام الدین اسلاملو: در هفته هــای 
اخیر درحالــی قانون انتخابات مجلس 
بهارستان نشــینان دست کاری  توسط 
و بالا و پایین می شــد کــه خبرهای 
ضدونقیض زیادی پیرامون چیستی آن 
هــم به بیرون درز می کرد. حتی کار به 
جایی رسید که غلامرضا نوری قزلجه، 
نماینده مردم بســتان  آباد در مجلس 
ادعا کرد خبر جنجالی شاســی بلندها 
جنجالی به منظور در حاشیه رفتن طرح 
نمایندگان مجلس بــرای تغییر قانون 
انتخابات به صورت خاموش بوده است. 
هرچند به نظر امانقلیچ شادمهر نماینده 
گنبدکاووس چنیــن چیزی »امکانش 
وجود نــدارد.« او درباره ی احتمال ربط 
داشــتن خبر شاســی بلندها به طرح 
تغییــر قانون انتخابات بــه خبرآنلاین 
گفت:»ســکوت خبری نیســت. اتفاقا 
فضای سیاســی و فضای رســانه ای و 
مجازی پر اســت. چنین چیزی امکان 
ندارد. اگر نیت بر ســکوت خبری بود 
جلسات غیرعلنی می شد.« همزمان با 
بحث تناسبی شدن انتخابات مجلس در 
تهران، »خبرآنلاین« برای بررسی بیشتر 
قانون انتخابات را با دو نماینده مجلس 

یازدهم به بحث گذاشت
علیرضابیگی: به قانون انتخابات نقدهایی دارم

احمــد علیرضابیگی نماینده افشــاگر 
شاســی بلندها جــدای از این که وجود 
ادعــای ارتباط خاصی میــان دو خبر 
خودروهای شاسی بلند و قانون انتخابات 
را قبول نــدارد، درباره خود طرح تغییر 
قانون انتخابات به خبرآنلاین می گوید: 
»البته من به پاره ای از موضوعات مطرح 

شده در قانون انتخابات نقد دارم.«
او درباره اینکه به کدام بندها انتقاد دارد 
به خبرآنلاین می گوید: »در نظر گرفتن 
مواردی که می تواند برای محدود کردن 
دامنه انتخاب مردم موثر واقع شود از این 
دست اســت. و همین طور موضوعاتی 
مثل پرونده قضایی که می تواند منجر 
به محدودیت کاندیــدا از کاندیداتوری 
بشود.« درباره اینکه در قانون انتخابات 

مصوب مجلس به شــورای نگهبان این 
اختیار داده شده تا پس از انتخابات نیز 
صلاحیت کاندیدای پیــروز را رد کند، 
علیرضابیگی می گوید: »بله اینکه حتی 
پس از اخذ رای مردم، شــورای نگهبان 
بتواند کاندیدای پیــروز را ردصلاحیت 
کند، موضوعی بــوده که مورد قبول ما 
نبوده است.« به گفته ی وی تعدادی از 
بندهای قانون انتخابات تصویب شده و 
تعدادی به کمیسیون برای اصلاح ارجاع 

شده است.
ایزدپناه: دست شورای نگهبان بازتر خواهد شد

عبدالله ایزدپناه نماینده ایذه و باغ ملک 
در مجلس یازدهم در پاسخ به پرسش 
خبرآنلایــن درباره قانــون انتخابات و 
موضوع وسیع شدن دایره ردصلاحیت ها 
حتی پس از برگزاری انتخابات، می گوید: 
»بله در قانون جدید دســتان شــورای 
بازتر می شــود.« این نماینده  نگهبان 
درباره انتخابات تناسبی نیز به خبرآنلاین 

توضیحاتی می دهد: »اگر شورای نگهبان 
تایید بکند، فعلا آزمایشی برای تهران 

برگزار می شود.«
ایزدپناه درباره تفاوت انتخابات تناسبی با 
غیرتناسبی می گوید: »مثلا دو لیست از 
دو جریان هرکدام کاندیداهای فهرست 
خود را معرفی کرده اند. لیست اول 8۰ 
درصد آرا را کســب کرده و لیست دوم 
بیست درصد رای آورده. بنابراین مثل 
گذشــته همه ی کاندیداهای لیســت 
پیروز شــده وارد مجلس نمی شوند و 
لیست دوم به اندازه بیست درصد رای 
ماخوذه ی خود بیست درصد از سهمیه 
نمایندگی آن شهر را از آن خود می کند. 
یعنی برای شهر تهران شش نفر آخر در 

لیست پیروز می افتند)به اندازه هشتاد 
درصد یعنی ۲۴ نفر( و شــش نفر اول 
لیست دوم)به اندازه بیست درصد رای( 
در فهرســت ۳۰ نماینده تهــران قرار 
می گیرند.« ایزدپناه در پاســخ به این 
ســوال که آیا قانون انتخابات تناسبی، 
تلاشی از سوی نمایندگان کنونی تهران 
و شــخص رییس مجلس که با بیم بالا 
رفتن دوباره مشارکت مردم، احتمال رای 
نیاوردن خود را قوی دیده و می خواهند 
راه ورودشان را به مجلس بعدی تسهیل 
کنند گفت:»دور قبــل این قدرها هم 
مشارکت پایین نبود. آقای قالیباف بالای 
یک میلیون رای آورده و نفر اول لیست 
بوده است. البته نگاه مجلس نگاه قانون 
گذاری اســت. مجلس تشخیص داده 
خوب اســت از همه دیدگاه ها استفاده 
بشــود و اقلیت  هم صدایی و کرســی 

خودش را داشته باشد.«
آیا نفع انتخابات تناســبی در اســفند 

امســال را چند نفر اول لیست ائتلاف 
اصولگرایان  خورده  شکســت  احتمالا 
تندرو نخواهند برد؟ ســوالی است که 
ایزدپناه نماینده مجلس در پاســخ آن 
می گویــد: »برعکســش را هم ببینید. 
ممکن است به نفع جریان منتقد جریان 

انقلابی هم باشد.«
وی انتخابات تناســبی را در بلندمدت 
به نفع احزاب می داند: »خوب است آن 
فردی رای بیاورد که پاسخگوی حزبش 
بشــود و در چارچوب حزبش حرکت 
بکند. البته این نظر مــا بوده و ممکن 

است شورای نگهبان مخالفت کند.«
او درباره ی بندهای دیگر قانون انتخابات 
نیز توضیحاتی می دهد: »قانون استانی 

شدن انتخابات که مجلس پیش دنبال 
کرد، مسکوت ماند چون شورای نگهبان 
رد کرد. اجحاف هم بود به شــهرهای 
کوچک که ممکن بود به نسبت میزان 
رای اســتان نتوانند نماینده ای داشته 

باشند.«
وی از شرایط افزایش تعداد نمایندگان 
در قانون جدید انتخابات گفت: »طرحی 
در مجلس پیرامون افزایش نمایندگان 
حوزه ها درحال گردش است. براساسدر 
اصل ۶۴ قانون اساســی ایــران تعداد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی ۲۷۰ 
نفر اســت و از تاریخ همه  پرسی سال 
۱۳۶8 هجری شمســی پس از هر ۱۰ 
ســال، با در نظر گرفتن عوامل انسانی، 
سیاسی، جغرافیایی و نظایر آنها حداکثر 
۲۰ نماینده می تواند به تعداد نمایندگان 
اضافه شود. الآن بیست و دو سال است 
که افزایش نداشــتیم. این طرح چهل 
نماینده اضافه می کند. کمیسیون امور 
داخلی و شــوراها هم تصویب کردند. و 
در اختیار هیئت رییسه قرار گرفته است. 
باید هیئت رییسه در دستور کار بگذارد 
تا به قانون تبدیل بشود. قانون اساسی 
به اجــرای چنین اصلی تاکید دارد زیرا 
به نفع کشور است زیرا آنانی که قانون 
اساسی را نوشتند، متوجه بودند شهرها 
توســعه پیدا می کنند، جمعیت شــان 
افزایش می یابد. یا برعکس شهری دچار 
کاهش جمعیت می شــود. همین کرج 
با جمعیت دو میلیــون و نیم، فقط دو 
نماینــده دارد!. از نظر جمعیت چندین 
برابر شده. نمی شــود فقط دو نماینده 
داشته باشــد. از طرف دیگر حوزه های 
انتخابی داریم که با چهل هزار جمعیت 

یک نماینده دارد!«
به گفتــه ی ایزدپناه به جز شــاخص 
جمعیت، شــاخص محرومیت نیز در 
افزایش تعداد نمایندگان مدنظر مجلس 
قرار گرفتــه اســت: »منتظریم دکتر 
قالیباف دستور بدهند تا توسط هیئت 
رییسه در دستور کار قرار بگیرد و شورای 

نگهبان نیز تایید نهایی اش کند.«

آیا نفع انتخابات تناسبی در اسفند امسال را چند نفر اول لیست 
ائتلاف احتمالا شکست خورده اصولگرایان تندرو نخواهند برد؟ 
سوالی است که ایزدپناه نماینده مجلس در پاسخ آن می گوید: 

»برعکسش را هم ببینید. ممکن است به نفع جریان منتقد جریان 
انقلابی هم باشد

,,

قهر شریعتمداری هنگام سخنرانی محمد جواد ظریف!
روزنامه هم میهن در گزارشی از حال و هوای 
مراســم یادبود مرحوم سید محمود دعایی 
نوشته است. در قسمتی از این گزارش آمده 
است: مراســم یادبود سیدمحمود دعایی را 
می توان یکی از خاص ترین مراسم های سالیان 
اخیر دانست که به یاد چهره ای شاخص در 

سیاست کشور برگزار شده است؛ مراسمی که 
مانند شخصیت دعایی، یک ویژگی عجیب 
و نــادر را به همراه داشــت و عنوان »همه 
آمده بودند« را می تــوان بهترین واژه برای 
دو ساعت ونیم دورهمی در ساختمان بزرگ 
مؤسسه اطلاعات دانست. مهمان های برنامه 

پرشمار بودند، دقیقه به دقیقه که از مراسم 
می گذشت تعداد مهمان ها بیشتر می شد و 
کار به جایی رسید که در دل مراسم نگاهی به 
اطراف می انداختیم، می دیدیم که چهره های 
سیاسی و مدیران کلان جمهوری اسلامی در 

حال و گذشته روی صندلی ها نشسته اند.

برخی دنبال انتخابات حداقلی هستند
یک تحلیلگر مســائل سیاســی گفت: برخی تصور می کنند که 
می شود انتخابات را با چند درصد از نیروهای انقلابی که همیشه 
در انتخابات شــرکت می کنند، مدیریت کرد و نیازی نیست که 

همه مردم در انتخابات شرکت کنند.
هرچه به انتخابات مجلس نزدیک می شویم، این پرسش بیشتر 
تقویت می شود که آیا مردم قانع به حضور در انتخابات می شوند؟ 
آیا بار دیگر شــاهد انتخاباتی شبیه به آنچه در سال98 مشاهده 
کردیــم، خواهیم بود؟ و اکنون چه بایــد کرد که زمینه حضور 

حداکثری مردم در انتخابات فراهم شود؟
غلامعلی رجایی، فعال و تحلیلگر مســائل سیاســی، درباره این 
موضوع به »نامه نیوز« گفت: »حاکمیت برای بالابردن مشارکت 
عمومی در انتخابات باید چند گام مهم بردارد؛ به ویژه  اینکه در 
این سال ها اوضاع معیشت مردم اصلا خوب نبوده است و تجربه 
حضور ضعیف مردم در دو انتخابات قبلی یعنی ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ و مجلــس98 هم وجود دارد. واقعیت این اســت که در 
سپهر سیاسی ایران در مقطع کنونی شوری برای انتخابات دیده 
نمی شــود. مردم باید احساس کنند که وضع معیشتشان خوب 
می شــود یعنی به صورت عملی این موضوع را مشــاهده کنند 
به نحوی که قیمت ها پایین آید، وضعیت مســکن سامان داده 
شــود، خودرو با قیمت واقعی و نه شرایطی که اکنون هست، به 
مردم فروخته شود و در سایر عرصه ها. در هیچ عرصه ای اوضاع 

مردم بهتر نشده است و وضعیت از آن شرایطی که تحویل دولت 
سیزدهم داده شد هم بدتر شده است«.

او ادامه داد: »مسئله بعد تکثر نامزدهاست؛ ویترین انتخابات باید 
متنوع باشــد و مردم باید نامزد مورد نظــر خود را در انتخابات 
ببینند. من قرینه ای مبنی بر اینکه شــورای نگهبان رویکردش 
در بررســی صلاحیت ها را تغییر دهد، مشاهده نمی کنم و این 
شــرایط اگر ادامه یابد بعید است مردم نسبت به انتخابات اقبال 
نشان دهند. ممکن است در شهرهای کوچک قدری رغبت نشان 
دهند اما در شــهرهای بزرگ بحران مشــارکت محدود وجود 
خواهد داشــت. یکی دیگر از اقداماتی کــه باعث ایجاد امید در 
جامعه و سیاسیون می شود، آزادی زندانیان سیاسی است مانند 
اقدام خوب عفو که داده شــد. اگر چنین شود جامعه احساس 
 می کند بناســت که اصلاحاتی رخ دهد و امید اجتماعی شکل 

می گیرد«.
این تحلیلگر مسائل سیاسی همچنین بیان کرد: »برخی تصور 
می کنند که می شود انتخابات را با چند درصد از نیروهای انقلابی 
که همیشه در انتخابات شرکت می کنند، مدیریت کرد و نیازی 
نیســت که همه مردم در انتخابات شرکت کنند و این نیروهای 
خاص دنبال انتخابات حداثلی هستند اما در ساحت سیاست ما 
با مفهوم شــهروند مواجهیم و شهروند لزوما نباید انقلابی باشد. 
مسئولان تصمیم ساز باید به این فکر کنند که چگونه همه مردم 
و نه  صرفا بخش محدودی از مردم را پای صندوق های انتخابات 
بیاورند. اینکه اینترنت محدود می شود و مردم مجبور می شوند 
که فیلترشــکن بخرند، اینکه درباره حجاب به صورت یک طرفه 
قانون وضع شود و... باعث می شود مردم از سیاست دلزده شوند؛ 
در صورتی که در موضوع حجاب می شــود با چند استفساریه از 

رهبر انقلاب و مراجع تقلید موضوع را حل کرد«.
رجایــی در پایان گفت: »مردم با یک پرســش مواجه اند؛ اینکه 
دولت و مجلس غیرجناحی اســت؟ یا اگر جناحی هم باشــد، 
غیرجناحی عمل می کند؟ پاســخ عموم مردم منفی است زیرا 
دولت و مجلس هم جناحی  هستند و هم جناحی عمل می کنند. 
اکنون باید فشار بر اصلاح طلبان برداشته شود، باید حرف مردم 
شنیده شود و باید همه مسئولان با همه وجود بپذیرند که مردم 
در انتخابات تعیین کننده هستند و تا وقتی همه اینها رخ ندهد 
نمی توان انتظار داشــت که همه مردم پــای صندوق های رأی 

بیایند«.
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نشانه های آشتی دو تمدن کهن
ســفر اخیر پادشــاه عمان به ایران، با 
تحلیل و تفســیرهای مختلفی همراه 
بود. ناظــران و تحلیلگران دیدگاه های 
متنوعــی را در مورد دســتورکارهای 
اصلــی و عمــده این ســفر و نتایج و 
پیامدهای آن مطرح کرده و می کنند. با 
این همه، یکی از نکات مهم در جریان 
این ســفر این بود که سفرِ »هیثم بن 
طارق« به ایران، اندکی پس از سفر وی 
به مصر و رایزنــی با مقام های مصری 

صورت گرفت.
به گــزارش صبح امروز به نقل از فرارو؛ 
ظاهرا هیثم بن طارق پیام خاص دولت 
عبدالفتاح السیسی را با خود به تهران 
آورده بــود. مقام معظم رهبری نیز در 
جریان دیدار با پادشاه عمان از احیای 
روابط تهران و قاهره اســتقبال کردند. 
پــس از آن علــی بهــادری جهرمی، 
ســخنگوی دولت در نشســت خبری 
خــود با خبرنــگاران  بــا صراحت از 
ماموریت ویژه وزارت امور خارجه برای 

تنش زدایی با مصر سخن به میان آو
تمامی شواهد نشان گر آن هستند که 
یخ ۴۴ ساله انسداد در مناسبات ایران 
و مصر در حال ذوب شدن است. فرارو 
به منظور پرداختن به ابعاد تنش زدایی 
موانع عادی سازی مناسبات  احتمالی، 
تهــران و قاهــره، با مصیــب نعیمی؛ 
کارشــناس و تحلیلگر مسائل جهان 
عرب گفتگو داشته است. مشروح این 

گفتگو را در ادامه مطالعه فرمایید.
شانس احیای روابط ایران و مصر، صد در 

صد است
آیا در آســتانه انفجار بمب خبری در 
قالب روابط ایران و مصر هستیم؟مصیب 
نعیمی، در ابتدا در پاسخ به این سوال 
که پیام های احتمالــی طرف مصری 
برای ایران چه می تواند باشــد؟ گفت: 
»در ابتدا باید به این نکته اشــاره کنم 
که ســابقه میانجی گری کشور عمان 
در روابط ایران با کشــورهای منطقه و 
فرامنطقه، به هیچ عنوان جدید نیست. 
عمانی ها از دیرباز اهتمام و توجهی ویژه 
در این رابطه داشته اند. شاید عینی ترین 
نمود این مساله را بتوان در زمان پادشاه 
پیشین عمان، سلطان قابوس مشاهده 
کرد که با میانجی گری های خود، نقشی 
قابل توجه جهت تسهیل روند دستیابی 
به توافــق اتمی برجام میــان ایران و 

قدرت های غربی داشت«.
وی گفت: »البته که عمان در مســاله 
یمن نیز تلاش های میانجی گرانه زیادی 
را انجام داده و می دهد و اساســا نقش 
این کشــور در ثبات آفرینی یمن نیز 
غیرقابل انکار است. در جریان سفر اخیر 
پادشــاه عمان به ایران نیز پیش بینی 
می شد که وی دســت خالی به ایران 
نیاید و چه در رابطه با مساله برجام که 
به یک چالش بزرگ تبدیل شده و چه 
در رابطه با مسائل منطقه ای و تسهیل 
روند احیــای روابط ایران با دولت های 
عربی، حامل پیام ها و ابتکارات تازه ای 

باشد«.
مصیــب نعیمی تصریح کــرد: »البته 
که بخش قابــل توجهی از رایزنی های 
ســلطان عمان در تهــران به صورت 
خصوصی و پشــت در های بسته بوده 
است که این مســاله تناسب زیادی را 
با سیاست اصلی عمانی ها در پیشبرد 
دستورکارهایشان دارد. در مورد کشور 
مصر نیز باید توجه داشــت که هیثم 
بن طارق، هفته قبل از ســفر به ایران 
به مصر ســفر کرده بود و احتمالا در 
آنجا هم به صورت تفصیلی با مقام های 
مصــری جهت احیای روابــط با ایران 

بحث و رایزنی داشته است«.
این کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: 
»اینطور انتظار می رود که پادشاه عمان 
پیام های مصری هــا را به همراه برخی 

تضمین ها و اصول دیگر به تهران آورده 
باشد. جالب اســت که در این رابطه، 
حتی برخی منابع خبــری آگاه اعلام 
کرده اند که موارد مورد اشاره سلطان 
عمــان در ایــران، همراه بــا جزئیات 
بسیاری بوده اســت. یعنی اینکه وی 
حتی مشــخص کرده که روند احیای 
روابط ایران و مصر می تواند چه مسیری 
را طــی کند و چگونه به نتایج عینی و 
ملموســی دست پیدا کند و حتی بازه 
زمانی به ثمر نشســتن آن نیز چگونه 

است«.
وی گفت: »در نقطه مقابل، مقام های 
ارشد کشــور ما نظیر رئیس جمهور و 
همچنین رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نیز بر احیا و توسعه روابط ایران با مصر 
مهر تایید زدنــد و هرگونه همگرایی 
میان کشور های مسلمان را مورد تاکید 
و حمایت قرار داده اند. در این راســتا، 
برخی ناظران و تحلیلگران به این مساله 
اشــاره کرده اند که پادشاه عمان پس 
از بازگشت از تهران، دستورکار احیای 
روابط تهران-قاهــره را با جدیت و در 
قالب مرحلــه ای جدید )پس از مرحله 
اول رایزنی هایــش در تهــران( دنبال 
خواهــد کــرد و حتی من بــه تازگی 
در برخی از رســانه ها شــنیده ام که 
گمانه زنی هایی مطرح شده که تا هفته 
آینده نیز مســاله احیای روابط ایران و 
مصر، به نتیجه خواهد رســید. به بیان 
ســاده تر، قرار نیست که احیای روابط 

مشمول مذاکرات فرسایشی و طولانی 
شــود و در این رابطــه توافقی کامل 

حاصل شده است«.
عمان کارگزار اصلی صلح بوده و خواهد بود

مصیب نعیمی در ادامه در پاسخ به این 
ســوال که آیا عمان می تواند گره ۴۴ 
ساله در روابط ایران و مصر را باز کند؟ 
گفــت: »اگر به ســابقه تاریخی عمان 
بنگریم، به خوبی متوجه می شویم که 
این کشــور به نسبت دیگر کشورها، از 
اعتماد بیشــتری نزد تهران برخوردار 
اســت. عمان تقریبا در اغلب مســائل 
مهم منطقه ای ایــن موضوع را از خود 
نشــان داده که به دنبال حل و فصل 
مسالمت آمیز مشکلات است و از هیچ 
گونه تنشی در روابط کشور ها استقبال 
نمی کنــد. به عنوان مثــال در جریان 
جنــگ ایران و عراق، عمان جز معدود 

کشــور هایی بود کــه از طرف متجاوز 
حمایتی نکــرد. در روابط ایران و غرب 
نیز در دوره های مختلف عمانی ها نشان 
داده انــد که به دنبال ایجــاد ثبات و 
تنش زدایی در روابط بین ایران و غرب 

هستند«.
وی تصریح کرد: »حتی سلطان قابوس 
نیز قبل از مرگ خــود تاکید کرد که 
عمان پس از وی نیز باید راه تنش زدایی 
و بهبود روابط با همســایگان و به طور 
خاص تقویــت روابط با ایران به عنوان 
یک بازیگر مهم منطقه ای را با جدیت 
دنبال کند. به نظر من اگر روابط خوبِ 
ایران و عمان در ســال های اخیر نبود، 
بدون تردید منطقه شاهد تنش های به 
مراتب جدی تر و سخت تری بود. البته 
که منافع عمان نیز ایجاب می کند که 
به ویژه روابط ایران با کشورهای منطقه 
و فرامنطقه خوب باشد زیرا این مساله 
حامل منافع عینی برای عمان نیز است. 
از این رو، به نظر من کشــور عمان از 
ایــن ظرفیت برخوردار اســت و حتی 
می توان عنوان کــرد که در این رابطه 
یک ذینفع اســت و تمایل دارد روابط 
ایران با کشــورهای عرب خاورمیانه به 
ویژه دولت مصر وارد فاز بهبود و تقویت 

شود«.
مصیب نعیمــی در توضیحِ اصلی ترین 
احیــای روابط  چالش هــا در رونــد 
ایران و مصر گفت: »پیشــتر در زمان 
ریاســت جمهوری حسنی مبارک نیز 

تلاش هایــی صورت گرفت تــا روابط 
ایران و مصر احیا و تقویت شود، با این 
حال، به نظر من مصری ها در این رابطه 
چندین مورد مشکلات خارجی داشتند. 
در این زمینه مصری ها با فشــار های 
قابــل توجهی از ســوی آمریکایی ها، 
اسرائیلی ها و برخی دولت های منطقه 
رو به رو بودنــد و اگر روابط با ایران را 
بهبود می بخشــیدند، بــا چالش های 
زیادی از سوی این دسته از کنشگران 
مخصوصا از منظر دریافت کمک های 

مالی آن ها مواجه می شدند«.
وی ادامــه داد: »موضوعــی که البته 
اقتصاد مصر به شــدت نســبت به آن 
حساس و آســیب پذیر است. در عین 
حال، ایران نیز به دلیل مشکلات و نگاه 
منفی که به توافق کمپ دیوید و نقش 
محوری مصر در  آن داشت، اصطکاکات 

جدی را با طرف مصری داشت. با این 
همه، در شــرایط کنونی و با توجه به 
تغییرات معادلات ژئوپلیتیکی در سطح 
منطقه و فرامنطقه و البته تضعیف روند 
کمک هــای اعطایــی بازیگرانی نظیر 
آمریکا به مصر، فضای مساعدی جهت 
احیای روابط ایــران و مصر به صورت 

عملیاتی فراهم شده است«.
نقش و تأثیر مهم عادی سازی روابط ایران 

با عربستان
این کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: 
»البته که در این رابطه اقدام عربستان 
به عادی سازی و احیای روابط با ایران 
نیز نقشی قابل توجه را در تسری این 
تلاش ها به روابط ایران و مصر داشــته 
اســت. روندی که تا حد زیادی ناشی 
از دلسردی کشور های عربی در زمینه 
دریافــت حمایت های موثر از ســوی 
دولــت آمریکا در برهه های حســاس 
تاریخی است. با این همه من اصلی ترین 
چالش در احیای روابط ایران و مصر را 
در ســال های اخیر، همان فشــار های 
خارجی طرف هــای ثالث می بینم که 
اساسا احیای روابط دو طرف را به نفع 

خود نمی بینند«.
مصیب نعیمی در پایان در پاســخ به 
این سوال که شــانس به ثمر رسیدن 
نهایی تلاش های پادشــاه عمان جهت 
احیای روابط سیاســی و دیپلماتیک 
ایــران و مصر را تا چــه میزان ارزیابی 
می کند؟ گفت: »من صــد در صد بر 
این نظر هســتم که در شرایط کنونی 
شــانس احیای روابط ایران و مصر به 
شدت بالاست. این مساله مخصوصا با 
توجه به این بیان می شود که سیاست 
عمانی ها، نوعی سیاست مخفی است و 
تا زمانی که به نتیجه نرسد، مقام های 
عمانی تحرکات خود را عینی و آشکار 

نمی سازند«.
وی خاطرنشــان کرد: »در عین حال، 
فعالیت صریح و آشکار مقام های ارشد 
عمانی به ویژه ســلطان این کشــور و 
موضع گیری هــای اخیر رهبر انقلاب 
اسلامی در مورد احیای روابط با مصر 
نیز همگی گواهی روشــن بر این مدعا 
هستند که چشــم انداز احیای روابط 
ایران و مصر بسیار روشن است. اکنون 
نیز روند اخیــر در روابط ایران و مصر 
به نظر مــن از مرحله انتقــال پیام و 
امثالهم گذشــته و گام های میدانی در 
این رابطه برداشــته می شود. البته که 
نشــانه ها و علامت ها در این رابطه نیز 
فراوان هستند. بار دیگر تاکید می کنم 
سیاســت عمانی ها این نیســت که تا 
کاری به نتیجه نرســیده، در مورد آن 
مانور دهند و همین که اکنون می بینیم 
کــه در این زمینــه موضع گیری های 
صریح و آشکاری صورت می گیرد، خود 
شاهدی روشن بر این است که بایستی 
انتظار وقوع اتفاقات مثبت را در آینده 

خیلی نزدیک داشت«.

در شرایط کنونی شانس احیای روابط ایران و مصر به شدت بالاست. 
این مساله مخصوصا با توجه به این بیان می شود که سیاست 

عمانی ها، نوعی سیاستِ مخفی است و تا زمانی که به نتیجه نرسند، 
مقام های عمانی تحرکات خود را عینی و آشکار نمی سازند. در عین 
حال، فعالیت صریح و آشکار مقام های ارشد عمانی به ویژه سلطان 
این کشور و موضع گیری های اخیر رهبر انقلاب اسلامی در مورد 
احیای روابط با مصر نیز همگی گواهی روشن بر این ادعا هستند 

که چشم انداز احیای روابط ایران و مصر بسیار روشن است

,,

هشدار جدی وزیر کشور به طالبان 
وزیر کشــور با اشاره به اینکه اوضاع مرزی کشور کاملا آرام است 
گفت: به طالبان توصیه می کنیم که دقت کرده و مرزبانانشــان را 

توجیه کنند تا برخی اتفاقات مرزی رخ ندهد.
احمد وحیدی وزیر کشور صبح روزگذشته )چهارشنبه دهم خرداد( 
در حاشیه برگزاری جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره 
وضعیت مرزهای ایران و افغانستان اظهار کرد: اکنون وضعیت در 
مرزهای ایران و افغانستان آرام بوده و ترددها در حال انجام است.

وی افزود: بر اســاس اشتباهی که مرزبانان افغانستانی انجام داده 
و تیراندازی کرده بودند، درگیری ها اتفاق افتاد و ما شــهید هم 
داشتیم از طرف افغانی هم افرادی کشته شدند؛ بنابراین با دقت 
و تدبیر طرف جمهوری اسلامی و دقت و ورود به موقع طالبان و 
حکومت مرکزی کابل، مســأله حل شد و ما الان در مرز مشکلی 
نداریم. متأسفانه تاکنون چند نوبت اتفاقات از این دست داشته ایم 

به مسئولان طالبان و افغانستان توصیه می کنیم که دقت کنند 
و مرزبانان خود را توجیه کنند تا از این دست اتفاقات رخ ندهد.

وحیدی یادآور شد: برخی افراد غیرمسئول یا در رده های مسئولیت 
پایین افغانستانی اظهاراتی علیه ایران داشته اند که بر اساس گزارش 
های دریافتی، آنها را برکنار کرده اند چون اظهارات بی جا و غیر 
منطقی زده شده بود؛ اکنون با حاکمان افغانستان در تعامل هستیم 

و هر حرفی باشد از طریق گفت وگو باید حل و فصل شود.
وزیر کشور درباره زمان استعفای متقاضیان داوطلبی نمایندگی 
مجلس بیان کرد: بر اساس قانون موجود که محل استناد ما است، 
اعلام شــده که ۶ ماه قبل از آغاز ثبت نام باید استعفا انجام شود 
اما در شــرایط کنونی طرح اصلاح قانون انتخابات در مجلسی به 
تصویب رسیده و در اختیار شورای نگهبان قرار دارد. اگر این طرح 
تصویب و قانون شود، این زمان بندی ها تغییر می کند که ما الان 

منتظر دریافت نتیجه آن هستیم.
وی این نکته را هم گفت که از سوی دیگر برخی تغییرات زمانی 
که در قانون جدید نوشته شده برای استعفا، رد شده و از آن عبور 

کرده ایم و لازم است اصلاحاتی انجام شود.
وی اظهار داشــت: منتظر نظر شورای نگهبان هستیم که آیا این 
اصلاحات را مجلس اعمال می کند یا نه؛ اما به طور کلی مستند ما 

قانون موجود است که بر اساس آن عمل می کنیم.
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نگاه نیم 

سفر مخفیانه مشاور بایدن به عمان 
برای بررسی توافق با ایران!

پایگاه خبری اکســیوس به 
نقــل از منابع خود از ســفر 
مخفیانــه مشــاور بایدن به 
عمان برای بررســی احتمال 

توافق با ایران خبر داد.
آمریکایــی،  مقــام  پنــج 
اروپایی به  صهیونیســتی و 

پایگاه خبری اکســیوس اطلاع دادند که برت مک گورک، مشاور 
ارشد امور خاورمیانه جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در اوایل ماه 
جاری میلادی ســفری مخفیانه به عمان داشته تا با مقامات این 
کشــور درخصوص توافق احتمالی با ایران بر سر برنامه هسته ای 

گفت وگویی داشته باشد.
به گفته مقامات آمریکایی و صهیونیستی مک گورک در تاریخ 8 مه 
از مسقط بازدید کرده و همچنین سفری به اسرائیل داشته است 
تا گفت وگویی با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونسیتی 

داشته باشد.
به گفته مقامــات، محور اصلی گفت وگوهــای مک گورک طی 
ســفرهای خود تلاش دیپلماتیک جدید برای رسیدن به توافق 

هسته ای با ایران با میانجیگری عمان بوده است.
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شرط افزایش 20 درصدی یارانه ها
وزیــر کار گفت: درصددیم 
میزان یارانه ی یارانه  بگیران 
را در سه دهک اول به شرط 
خرید ۷۰ درصــد کالا در 
طرح کالابرگ  الکترونیکی، 

۲۰ درصد افزایش دهیم.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از مهر، ســید صولت مرتضوی امروز در هفتمین 
همایش ملی کار با بیان اینکه در حوزه کالابرگ اقدامات جدیدی 
را در دســتور کار داریم، اظهار داشــت: در گام نخست بنا بر این 
است که میزان یارانه یارانه بگیران را در سه دهک اول ۲۰ درصد 

افزایش دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: البته این اقدام با خرید ۷۰ 
درصد کالا امکان پذیر است. کالاها هم از 9 تا ۱۱ قلم تعریف شده 
اســت که امیدواریم که این اقدام بتواند قدری به حداقل بگیران 

جامعه کارگری کمک کند.
مرتضوی تصریح کرد: سامانه ملی اعتبار در وزارت کار تعریف شده 
اســت تا اعتباری را برای کســانی که می خواهند از یارانه خود با 
افزایش ۲۰ درصدی اســتفاده کنند، اختصاص دهیم و کالاهایی 
تعریف شــده اســت که می توانند این کالاها را از فروشگاه های 
زنجیره ای و سایر فروشگاه هایی که به سامانه وصل شده اند که بالغ 

بر ۵۰ هزار فروشگاه است، خرید کنند.
وی ادامه داد: در گام نخســت به شکل تدریجی و دهک به دهک 
پیش می رویم و در ابتدا افراد تحت پوشش کمیته امداد حضرت 
امام خمینی )ره( و بهزیستی مشمول خواهیم کرد و در خرداد ماه 
سه دهک اول را اجرایی و عملیاتی می شود. در ماه های آینده نیز 

تصمیمات دیگری برای سایر دهک ها اتخاذ خواهد شد.
وزیر کار گفت: ما این طرح را سال قبل و در راستای اجرای قانون 
به صورت ملی و آزمایشــی در سراسر کشــور راه اندازی کردیم. 
طرح چون مشوق های لازم را نداشت با اقبال عمومی مواجه نشد 
اما امیدوارم که افزایش درصد یارانه ها سبب شود با اقبال جامعه 

هدف رو به رو شویم.

شورای رقابت قیمت خودروهای 
وارداتی چانگان را تصویب کرد

براین اســاس نرخ فروش چانگان CS۳۵ پــلاس تیپ دو درب 
انبار واردکننــده 8،۴9۶،۲88،88۳ ریال و همچنین نرخ فروش 
 چانــگان CS۳۵ پلاس تیــپ ۳ 9،۰۴۴،۷۰8،۷۲۲ ریال تعیین

 شد.
بــه گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقــل از ایلنا، در مصوبه 
شورای رقابت آمده است: با عنایت به بند ۳-۱ ماده ۳ دستورالعمل 
شــماره ۵۴۳ شــورای رقابت مــورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۱، قیمت دو 
خــودروی چانگان CS۳۵ پلاس تیپ ۲ و CS۳۵ پلاس تیپ ۳ 
موضوع نامه ۶۱۰.۱.۳۷۰.م مورخ ۱۴۰۲.۰۳.۰9 سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، در جلســه شــورا بررسی و با 

اکثریت آراء تصویب شد.
در این مصوبه همچنین آمده است:  قیمت های اعلامی مربوط به 
اولین محموله وارداتی شــرکت مزبور بوده و قیمت محموله های 
وارداتی بعد، بر اســاس مســتندات و نرخ ارز مورد عمل برآورد و 
متعاقباً اعلام خواهد شــد، ذکر این نکته ضروری است که سایر 
هزینه ها شامل عوارض قانونی شماره گذاری، مالیات نقل و انتقال 
و ارزش افزوده، بیمه شخص ثالث، هزینه اسقاط ، حمل تا شبکه 
توزیع، کمیسیون فروش و سایر عوارض قانونی که در قیمت پایه 

لحاظ نشده ، قابل اعمال به قیمت های مندرج است.
براین اساس نرخ فروش چانگان CS۳۵ پلاس تیپ دو  درب انبار 
واردکننده 8،۴9۶،۲88،88۳ ریال و همچنین نرخ فروش چانگان 

CS۳۵ پلاس تیپ ۳ 9،۰۴۴،۷۰8،۷۲۲ ریال تعیین شد. 

آرزوی دست نیافتنی »ماشین دار شدن«؛

پرایدِلاکچریِ دور از دسترس!
بــا این قیمت تمام شــده ی خودرو و 
هزینه ی بــالای آن، کارگــر با درآمد 
هشت، نهُ میلیون تومانی اصلًا نمی تواند 
بــه خرید آن فکر کند. با این حقوق ها 
اصلًا پس اندازی ندارد که در حســاب 
وکالتی بگذارد و منتظر بماند اسمش 

دربیاید.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایلنا، ســاعت کار از هشت یا نهُ 
صبح تا چهار یا پنج عصر است و حداقل 
دستمزد و مزایا چیزی حدود 9 میلیون 
تومان. بعد از ساعتِ پنج بعدازظهر اگر 
اضافه کاری و کارِ دوم تا 9 شب داشته 
باشــی، ماهی یک یا دو میلیون تومان 
پول اضافه نصیبت می شــود و همه ی 
اینها در شرایطی معنادارتر می شود که 
بدانیم اجاره خانه ی ماهانه در شهرهای 

بزرگ زیر ده میلیون تومان نیست.
تا قبل از شــوک درمانی های سال 9۷، 
راهکار جایگزیــنِ همه گیری برای پر 
کردن شــکاف هزینه هــای زندگی و 
دستمزد وجود داشــت، البته شکافی 
که به انــدازه ی امروز این اندازه عمیق 
و بیــش از ۱۰ میلیون تومــان نبود؛ 
آن زمان که قیمــت خودرو معقول تر 
بود، کارگران می توانســتند یک پراید 
یا تیبا بخرند، بعــد از پایانِ کار روزانه 
در خیابان هــای  پرتــردد  شــهرها 
مسافرکشــی کنند یا عضو اســنپ و 

تاکسی های اینترنتی شوند.
این فرصت قدیمی امروز چیزی شبیه 
یک »فرصت ســوخته« اســت؛ برای 
کارگران جوان، »خرید خودرو« دیگر 
جزو محالات شده است؛ چطور می شود 
از بازار آزاد یک پراید ســاده خرید و یا 
در طرح های ثبت نامی خودرو شرکت 
کرد وقتی باید ۱۰۰ میلیون تومان در 
حســاب وکالتی بگذاری تا برای چند 
هفته و چندماه بلوکه شــود و تازه این 
تمام پولِ مورد نیاز برای خرید نیست.

رضا الف، کارگرِ یک شــرکت تولیدی 
در تهران است با چهار سال سابقه کار؛ 
می گوید چون من به نســبت بقیه ی 
همکارانم یک خورده قدیمی ترم، حق 
مسکن و بنُ خواربار می گیرم و آخر هر 
ماه کارفرما لطف می کند و 8 میلیون 
و ۵۰۰ یا ۶۰۰ هــزار تومان به عنوان 
حقوق ماهانه به حسابم می ریزد؛ او به 
تازگی قصد ازدواج دارد اما به گفته ی 

خودش نه خانه دارد و نه ماشین.
رویای محالِ »ماشین دار شدن!«

رضا از رویای محالِ »ماشین دار شدن« 
می گویــد؛ رویایــی که دیگــر به این 

سادگی رنگ واقعیت نخواهد گرفت:
»ما ســه تا برادریم، یکی دانشــجو و 
دوتا شــاغل؛ پدرم بازنشسته است اما 
آن ســال های ارزانی توانسته یک  پژوه 
۴۰۵ بخرد؛ حالا ما سه برادر، اشتراکی 
روی همین پژوی قدیمی اســنپ کار 
می کنیم، برادر دانشجو وقت هایی که 
کلاس و درس نــدارد و ما دوتا عصرها 
به نوبت وقتی از ســر کار برمی گردیم؛ 
تقریباً دو تا سه روز در هفته نوبت من 
می شود که تا ســاعت ۱۲ شب روی 
ماشــین کار کنم؛ پول این کارکرد را 
اگر بتوانم کنار می گذارم البته اگر این 

چندرغاز به دردی بخورد...«
به گفته رضا، »ماشین اشتراکی« این 
روزها تنهــا گزینه ی مردهای مجرد و 

متاهل بسیاری از خانواده هاست، یک 
خودرو کــه از قدیم الایــام در خانه ها 
مانده و پدرها به پسرها قرض می دهند.

یک روز داغ ابتدای خرداد، وقتی سوار 
اسنپ می شوم، علی راننده ای که حدوداً 
۳۰ ســال دارد، همان بِ بســم الله از 
هزینه های استهلاک ماشین می گوید، 
پول لاســتیک و بیمه و تعویض روغن 
و...که هر ماه بخش بزرگی از درآمد کار 
کردن را می بلعد؛ می پرسم ماشین مال 
خودت است؛ می گوید من چهار سال 
اســت یک شــرکت تبلیغاتی سر کار 
رفته ام، چطور می توانم ماشین بخرم؛ 
این ماشــین مال پدرم است که دیگر 
نمی تواند رانندگــی کند؛ من عصرها 
کار می کنم یک قســمت از درآمد را 
برمی دارم و قســمتِ دیگر را به خانه 

می دهم.
کارگران جوان و حتی کارگرانِ پابه سن 
گذاشته ای که خودروی شخصی ندارند، 
در این بــازار ملتهب و متــورمِ امروز 
ســخت می توانند به رویای ماشین دار 
شــدن برســند؛ یک کارگر وقتی یک 
پراید یا تیبا یا نهایتاً یک کوییک ساده 
می خرد، هدفش رفتن به مســافرت و 
وقت گذرانی در اتوبان هــا و بزرگراه ها 
نیســت، نمی خواهد مثل بچه پولدارها 

لایی بکشد و کورس بگذارد! او قصدش 
از خریــد خودرو، فقــط فراهم کردن 

آب باریکه ای برای کمک خرجی است.
گزینه های دور از دسترسِ کارگران!

ببینیم امروز همین گزینه های طاهراً 
ســاده، چقدر دور از دسترسِ کارگران 
کنید  ایســتاده اند. فرض  حداقل بگیر 
قرار اســت در طرح ثبت نــام خودرو 
در ســامانه یکپارچه شرکت کنید، تا 
پیش از ســال ۱۴۰۱، نیــازی به پول 
گذاشــتن در حســاب وکالتی قبل از 
احراز شــرایط نبود و کارگران حداقل 
می توانستند به سادگی ثبت نام کنند؛ 

اگر اسم شان درمی آمد، در صورتی که 
مابقی پــول را نداشــتند، حواله را به 
دیگری واگــذار می کردند و کمی پول 
به دست می آوردند. حالا اما یک کارگر 
با ماهی 9 میلیون حقوق از کجا ۱۰۰ 
میلیــون تومان یعنی بیش از ۱۱ برابر 
حقوقش را بیاورد تا در حساب وکالتی 
بگذارد، پولی که حتی در صورت برنده 
نشدن چند هفته بلوکه می شود و قابل 

برداشت نیست؟!
با این شرایط به نظر می رسد کارگران 
از طرح هــای ثبــت نام خــودرو خط 
خورده اند؛ نه صد میلیون تومان را دارند 
و نه می توانند چنــد هفته یا چندماه 
این مبلغ را در حساب بگذارند و دست 

نزنند.
حالا می رویم ســراغ خریــد خودرو از 
بازار؛ قیمت های خودرو نهم خردادماه، 
نجومی ست؛  قیمت های  شبیه  چیزی 
پرایــد ۱۳۱ ارزان تریــن خــودرو به 
قیمت۳۵۰ میلیون تومان و تیبا ۳8۵ 

میلیون تومان است.
۳۵۰میلیون تومان برابر با سی و هشت 
ماه حقوق کارگر اســت؛ یعنی کارگر 
باید ســه ســال و دو ماه کل پولش را 
پس انداز کند تا بتواند یک پراید ۱۳۱ 
بخرد! درواقع گزینه ی خرید خودروی 

نو از بازار کاملاً منتفی ست.
به عنــوان گزینه ی بعدی، به ســراغ 
سایت های آگهی خودروی دست دوم 
می رویم؛ نهم خرداد، یک پراید ساختِ 
9۰ در این سایت ها بین ۱۶۰ تا ۱8۰ 
میلیون تومــان قیمت دارد، برابر با دو 
ســال حقوق کاملِ یــک کارگر که 9 
میلیون تومان دستمزد ماهانه می گیرد.

نتیجه:
پراید هم برای کارگران »لاکچری« شده

ایــن عددها را که کنار هم می گذاریم، 
می بینیم پراید هم از دسترس کارگران 
خارج شــده اســت؛ گزینه های خریدِ 

پرایــد همگــی در تضاد بــا موقعیت 
مالیِ یک کارگر است؛ چرا یک کارگر 
بتواند یک ماشــین  نباید  زحمتکش 
ســاده و کم کیفیت بخــرد؟ خانه دار 
شدن که مدتهاست امری محال شده، 
پرایددار شــدن هم دیگر چیزی شبیه 

یک رویاست.
با  فرامرز توفیقــی )فعــال کارگری( 
بیان این جمله که »طرح های مسکن 
بــرای کارگران نبود؛ حــالا طرح های 
خــودرو هــم دیگــر بــرای کارگران 
نیست«می گوید: واقعیت این است که 
دولت در فکر اینکه چه کسانی خودرو 
می خرند و چــه کســانی نمی خرند 
نیست؛ همین دیروز ایران خوردو اعلام 
کرد به خاطــر نبودن ارز تولید را فعلًا 
متوقف کرده ایم، دولت هم واکنشــی 
نشان نداد؛ مساله اینجاست که به دلیل 
نداشتن پول و کمبود نقدینگی، به هر 
دستاویزی متوسل می شوند تا بتوانند 
پول مردم را در گردش بانکی نگه دارند 
و ذخیره کنند و با آن امور جاری کشور 

را بگردانند.
وی اضافــه می کند: با این قیمت تمام 
شــده ی خودرو و هزینه ی بالای آن، 
کارگر با درآمد هشــت، نـُـه میلیون 
تومانی اصلًا نمی تواند به خرید آن فکر 
کند. با ایــن حقوق ها اصلًا پس اندازی 
ندارد که در حســاب وکالتی بگذارد و 
منتظر بماند اسمش دربیاید. بنابراین 
باید بگوییم، کارگر تا پریروز به خرید 
خانه نمی توانســت فکر کند، تا دیروز 
به اجاره خانه در تهران نمی توانســت 
 فکر کند و امروز به خودرودار شــدن 
 حتی پراید دارشــدن- نمی تواند فکر

کند.
و در آخر یک ســوال عمــده می توان 
طــرح کرد؛ چــرا در تدوینِ طرح های 
ریز و درشت گوناگونی که برای مسکن 
و این اواخــر خودرو ارائــه می دهند، 
استطاعت مالیِ ۶۵ درصد از جمعیت 
کشــور - کارگران شاغل وبازنشسته- 
هیچنقشــیندارد؛کارگریکه 9 میلیون 
حقوق می گیرد حتی اگر مجرد باشد 
و کرایــه خانه ندهد، پس انــداز ماه و 
سالش »صفر ریال« اســت؛ او که در 
خرج های عــادی زندگی درمانده، صد 
میلیون و دویســت میلیون تومان را از 
 کجا بیاورد که یک پراید دنده ایِ ساده 

بخرد؟

یک فعال کارگری: با این قیمت تمام شده ی خودرو و هزینه ی بالای 
آن، کارگر با درآمد هشت، نهُ میلیون تومانی اصلاً نمی تواند به خرید 

آن فکر کند. با این حقوق ها اصلاً پس اندازی ندارد که در حساب 
وکالتی بگذارد و منتظر بماند اسمش دربیاید. بنابراین باید بگوییم، 

کارگر تا پریروز به خرید خانه نمی توانست فکر کند، تا دیروز به 
اجاره خانه در تهران نمی توانست فکر کند و امروز به خودرودار 

شدن  حتی پرایددار شدن- نمی تواند فکر کند

,,

کاهش قیمت تخم مرغ در بازار
رئیس هیات مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار 
استان تهران از کاهش قیمت تخم مرغ خبر 
داد. به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، ناصر نبی پور اظهار کرد: قیمت هر 
کیلو تخم مرغ درب مرغداری ها به زیر قیمت 
مصوب رسیده؛ به طوری که قیمت مصوب 

هر کیلو تخم مرغ ۴۷ هــزار و ۳۰۰ تومان 
است، اما در حال حاضر حدود ۴۳ تا ۴۴ هزار 
تومان فروخته می شود. وی ادامه داد: به دلیل 
اینکه تولید بیش از نیاز اســت بازار کشش 
ندارد و قیمت ها کاهشــی شده است. نبی 
پور افزود: از طرفی تقاضای خرید تخم مرغ 

نیز با گرم شدن هوا کاهش می یابد.   رئیس 
هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار با اشاره به 
اینکه روزانه ۳۰۰ تن مازاد تخم مرغ داریم که 
بخشی از آن صادر می شود، گفت: نیاز روزانه 
کشور به تخم مرغ حدود ۳۲۰۰ تن است و 

روزانه ۳۵۰۰ تن تخم مرغ تولید می شود.

خبر
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نگاهی به ساخت سریال امام رضا )ع( به بهانه ولادت شمس الشموس؛

چرا فخیم زاده دیگر کار تاریخی نساخت؟
برای تکمیل فیلمنامه »ولایت عشق« 
هشــت ماه خودش را در خانه حبس 
کرد تا متن را کامــل کند. یک طرفِ 
ریشــش را کوتاه کرد تا مجبور شــود 
در خانه بماند و کار را به پایان برساند. 
امام رضا)ع( مسیر زندگی اش را عوض 
کرد. این خاطرات به یادماندنی از خالق 
»ولایت عشــق« به جا مانده اســت؛ 
مهدی فخیم زاده. کارگــردان و بازیگر 
توانمند کشورمان. ولادت امام رضا )ع( 
بهانه ای شــد تا باز هم در چنین روزی 
از »ولایت عشق«ی که فخیم زاده ۲۲ 

سال پیش ساخت یاد کنیم.
۲۲سال پیش ســریالی با نام »ولایت 
عشق« به کارگردانی مهدی فخیم زاده 
بــرای تلویزیون با موضــوع زندگی و 
شخصیت امام رضا)ع( ساخته و پخش 
شد. ســریالی که هنوز پس از گذشت 
سال ها از یادها نرفته به خصوص وقتی 
ایام شهادت امام هشتم یا ولادتش فرا 
برسد بیش از هر زمانی هنوز هم مورد 

توجه قرار می گیرد.
هشت ماه خودم را در خانه حبس کرده بودم

نویسنده  مهدی فخیم زاده، کارگردان، 
و بازیگر باسابقه سینما  و تلویزیون که 
با ساخت »ولایت عشق« دومین تجربه 
ساخت آثار تاریخی اش را به ثبت رساند، 
پیش از این مجموعه، سریال »تنهاترین 
سردار« را برای صداوسیما تولید کرد که 
آن هم روایت زندگی امام حسن مجتبی 
)ع( بود. امــا فخیم زاده پس از »ولایت 
عشــق« دیگر کار تاریخی نساخت آن 
هم بــه دلایلی که در بخشــی از این 

گزارش به آن اشاره می شود.
»ولایت عشق« اولین بار سال ۱۳۷9 از 
شبکه یک سیما به روی آنتن رفت. در 
این سریال تاریخی فرخ نعمتی ایفاگر 

نقش امام رضا)ع( بود.
داستان این ســریال که درباره زندگی 
امام رضا )ع( اســت با مــرگ هارون 
الرشید خلیفه عباسی و روی کار آمدن 

پسرش امین آغاز می شود.
مهدی فخیــم زاده که ســال ها پیش 
مهمان برنامه »دورهمی« مهران مدیری 
بود در بخشی از صحبت هایش درباره 
»ولایت عشق« گفته بود: سر »ولایت 

عشــق« هشــت ماه خودم را در خانه 
حبس کرده بودم تا متن را کامل کنم. 
حتی نصف ریشــم را می زدم تا هوس 

نکنم بیرون بروم.
این بازیگر و کارگردان درباره شــروع 
»ولایت عشــق« به ایسنا گفته بود که 
ابتدا برای این کار تردید داشــته و به 
پیشــنهاد آقای حیدریان برای ساخت 
این اثر پابــوس امام رضا )ع( رفته تا با 
خود ایشان مشــورت کند و این کار را 
هم کرد. او به مشهد رفت و از نزدیک با 

زائران امام رضا )ع( حرف زد.
مهم ترین چالش ساخت »ولایت عشق«

و امــا در نهایت بعــد از انجام مراحل 
ساخت »ولایت عشق« چالش هایی هم 
به همراه داشت که مهم ترین آن نشان 
ندادن چهره معصوم و امام )ع( بود که 
در زمان خود فراز و نشیب هایی را طی 

کرد.
فخیم زاده در بخشی از خاطراتش درباره 
چالش عدم نمایش تصویر امام رضا)ع( 
که با ایسنا مطرح کرده بود چنین گفته 
بود که ابتدا گفتــه نمی تواند راجع به 
کسی فیلم بسازد که شخصیت محوری 
ماجرا باشد و در تمام مدت او را نبینیم 
و از زبــان آدم های دیگــری درباره اش 
بشــنویم که گویا فرصتی برای جواب 
دادن به او داده شد و در نهایت گفتند 

صلاح نیست که چهره را نشان بدهیم.
فخیم زاده درباره نورانی شدن چهره امام 
رضا)ع( گفته بود که آن زمان در استدیو 
صبا دستگاهی ساخته بودند که تماما 
چهره را نورانی می کرد و ما تست زدیم 
و قرار بر این شــد که چهره امام نورانی 
باشــد و ما قبول کردیم که همین طور 

باشد اما پنهان بماند.
از طرفــی بــه نظــر می رســد خود 
فخیم زاده نیز علاقــه ای برای نمایش 
چهره معصومان نــدارد و درباره علت 
این دیــدگاه هم تاکید کــرده بود که 
نمی خواهد تصویر زیبای ائمه در ذهن 

مردم شکسته شود.
این کارگردان همچنین در ســخنانش 
تاکیــد کرده بود که امام برای هر کدام 
از ما یک تصویر زیبا دارد و این زیباترین 
چهره وقتی به شــکل عینی دربیاید، 
حتمــا می شــکند، در نتیجه خودش 

صلاح ندید که معصوم را نشان بدهد.
کارگردان سریال های »خواب و بیدار«، 
»فوق ســری«، »ســاختمان 8۵« و 
»حس ســوم« تاکید کرده که »برای 
نمایش چهره معصــوم چراغ خاموش 
جلو رفتیــم و به جز خــودم و آقایان 
حیدریان، رضاداد و لاریجانی کسی از 

این موضوع خبر نداشت.«
او تعریف کرده بود که هر کســی هم 

می پرسید می گفتیم همان سنت قبلی 
است! و بالاخره وقتی زمان پخش رسید 
خیلی آشــفته بود که چه اتفاقی قرار 
است بیفتد و خوشبختانه اتفاقی نیفتاد 
و دیگر در قسمت هفتم و هشتم آقای 
مکارم شیرازی نامه تائیدیه را نوشت و 
آقای لاریجانی دســتور داد که آن نامه 
در ابتدای سریال آورده شود و مشکلات 

هم حل شد.
اما مهــدی فخیم زاده بعد از ســاخت 
دو اثــر »تنهاترین ســردار«و »ولایت 
عشق« بازهم پیشنهاد کارگردانی آثار 
تاریخی دینی برای کارگردانی داشــته 
که خودش در این زمینه توضیح داده 
است: »بعد از ساخت »ولایت عشق«، 
به مــن پیشــنهادهای زیادی شــد. 
به خصوص ســاخت مجموعه ای درباره 
امام حســین)ع( و زندگی ابوطالب)ع( 
که خیلی درباره اش صحبت شد. اما من 
دیگر به ســراغ این کار نرفتم که دلیل 
اساسی دارد؛ اینکه روایت های تاریخی 
و دینی مختلف است و اظهارنظرهای 
مختلفی توسط آدم ها انجام می شود و 
خیلی خودمانی بگویم که این کار مبصر 
زیاد دارد که صاحب نفوذ هم هستند. 
حالا در زمینه تاریخی آدم سعی می کند 
چیزی خلاف را نیاورد اما درباره شریعت 

و اعتقادات سخت است.«

سینما های کشور نیمه خرداد تعطیل هستند
ســینما های سراسر کشــور در روز های 
۱۴ و ۱۵ خرداد ماه همزمان با ســالروز 
درگذشــت بنیان گذار انقلاب اســلامی 

تعطیل هستند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرانلاین، سینما های سراسر کشور در 

روز های یکشنبه و دوشنبه هفته آینده 
)۱۴ و ۱۵ خردادماه( تعطیل هســتند و 
فعالیت آن ها از روز سه شنبه ۱۶ خرداد از 

سر گرفته خواهد شد.
در حال حاضر فیلم های »فسیل«، »یقه 
ســفیدها«، »آهنگ دو نفره«، »جنگ 

جهانی سوم«، »دســته دختران«، »سه 
کام حبس«، »غریب«، »بابا ســیبیلو«، 
»ملاقات خصوصــی«، »عروس خیابان 
فرشته« و »بخارســت« نیز در سینماه 

روی پرده هستند.

نقش بازیگر هالیوود در یک هواپیما ربایی
ادریس البا در یک سریال ۷ قسمتی 
با عنــوان »هواپیماربایی« بازی کرده 

است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از مهــر، اپل تی وی پلاس تریلر 
»هواپیما  هیجان انگیز خود  ســریال 
ربایی« را رونمایی کرد. در این سریال، 
ادریس البا برنده جایزه انجمن بازیگران 
و نامزد جایزه امی علاوه بر تهیه کننده 
اجرایی پروژه، یکــی از بازیگران هم 

است.
سریال »های جک« توسط جورج کی 
و جیم فیلد اسمیت ساخته شده که به 
ترتیب نویسندگی و کارگردانی سریال 

را هم بر عهده داشته اند.
در ایــن مجموعه ۷ قســمتی آرچی 
پنجابی نیز بازی می کند. ۲ قســمت 
اول ایــن ســریال ۲8 ژوئــن در اپل 
تی وی پلاس پخش می شود و به دنبال 
آن هر چهارشــنبه تا ۲ آگوست یک 

قسمت جدید آن پخش خواهد شد.
»هواپیماربایی« یا »هایجک« همانطور 
که عنوانش نشان می دهد، سفر یک 
هواپیمای ربوده شده در مسیر لندن 

را طــی یک ســفر ۷ ســاعته دنبال 
می کند، زیرا مقامات در زمین به دنبال 
راه حلی برای حل مشکل هستند. البا 
نقش مذاکره کننده ســام نلسون را 

بازی می کند که باید جان مســافران 
را نجات دهد. از ســوی دیگر، پنجابی 
نقش زهرا گهفور، افسر ضد تروریسم را 
بازی می کند که در زمان ربوده شدن 
هواپیما روی زمین اســت و بخشی از 

گروه تحقیقات است.
در این سریال کریستین آدامز، مکس 
بیزلی، ایو مایلز، نیل ماسکل، جاسپر 
بریتــون، هری میشــل، ایمی کلی، 
محمد الســاندل و بن مایلز نیز ایفای 

نقش می کنند.
البا بازیگر سریال تحسین شده »لوتر« 
برای بی بی ســی هم بود که برای آن 
جایزه گلدن گلــوب را برد و چندین 
نامزدی امی را کسب کرد. وی بازیگر 
سریال تحسین شده »شنود« هم بوده 

است.
این سریال در قالب قراداد بلندمدتی 
که البا با اپل امضا کرده تولید شــده 

است.

پرتره »لئوناردو دی کاپریو« یک میلیون 
دلار فروش رفت

یک پرتره عظیــم از »لئوناردو 
دی کاپریــو« در یکی حراجی 
خیریه به قیمتی فراتر از یک 

میلیون دلار فروخته شد.
به گــزارش روزنامــه »صبح 
امروز« و به نقل از آرت نت نیوز، 
تابلو »نگاه لئوناردو دی کاپریو 

زیبا به دوردســت« اثر »دیمن هرست«  که در سال ۲۰۱۶ توسط این 
هنرمند خلق شده است، در یک حراجی خیریه به قیمت ۱.۳ میلیون 

دلار فروخته شد.
»هرســت« این پرتره را با الهام از مجموعه »نقاشــی های چرخشی«  

خودش که در دهه 9۰ میلادی خلق می کرد،  نقاشی کرده است.
پرتره »لئوناردو دی کاپریو«  که امضا »هرست« و »دی کاپریو« بر روی آن 
وجود دارد،  از مجموعه ای از رنگ های صورتی،  زرد و سبز تشکیل است 
که همچون اشعه هایی چرخان بر روی چهره آبی رنگ این بازیگر نقش 
بسته اند. مجموعه داری به نام »کریستین لوت« این اثر هنری را در مراسم 
»amfAR Gala« در کــن ارائه کرد که برای تحقیقات ایدز برگزار 
می شود. »دیمن هرست«  هنرمند انگلیسی است که آثار هنری اش اغلب 
در زمره گران ترین آثار هنری معاصر جهان قرار می گیرند. این هنرمند 
پیشتر نیز با سوزاندن آثار هنری خودش که میلیون ها دلار ارزش داشتند 

خبرساز شده بود.

کشف تصادفی غارهای خاکسپاری
برای  عملیاتــی  جریــان  در 
جلوگیری از غارت  آثار تاریخی، 
غارهای مخصوص خاکسپاری 
اشــغالی  ســرزمین های  در 

فلسطین کشف شد.
به گــزارش روزنامــه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، گروهی 

از محققان که برای انجام عملیات جلوگیری از غارت شدن آثار تاریخی 
در محوطه ای در نزدیکی یکی از روستاهای واقع در سرزمین های اشغالی 
مشغول فعالیت بودند به بقایای استودان )استخوان دان( سنگی برخوردند 
و یک غار مخصوص خاکسپاری متعلق به دوره رومی را کشف کردند 
که بخشی اعظمی از آن در جریان ساخت و سازهای سنگین نابود شده 
است. پس از بررسی بیشتر محل و برداشتن بخشی از خاک، دومین غار 
خاکسپاری کشف شد که با تراشیدن فضای داخلی صخره ایجاد شده 
و درون آن طاقچه و استودان های سنگی ساخته شده است. البته این 
غار نیز بر اثر ساخت وسازهای ساختمانی آسیب هایی جزئی دیده است. 
استودان ها درحالی کشف شدند که درون آن ها خالی بود و بر اثر شواهد 
از محل اصلی خود جابه جا شــده اند و این نشان می دهد که غار اخیرا 
غارت شده است. استودان ها صندوق های مستطیلی کوچکی هستند که 
با استفاده از سنگ آهک نرم ساخته شده اند و پس از پوسیدگی بافت 

بدن برای دفن ثانویه و نگهداری استخوان های انسان استفاده می شوند.

کافه خبر

سیقی مو

هنر
گ و 

رهن
ف

امید حاجیلی کنسرت برگزار می کند
امیــد حاجیلی کــه نامش 
خواننــدگان  بیــن  در 
شده  مطرح  ممنوع الفعالیت 
بود، اکنون قرار است در ۳۰ 

خرداد روی صحنه برود.
روزنامه »صبح  گــزارش  به 
امروز« و به نقل از تســنیم، 

وقتی خبر ممنوع الفعالیتیِ برخی از خوانندگان موســیقی پاپ 
کشورمان منتشر شد، نام امید حاجیلی هم در بین آنها بود. خبری 
کــه البته خودِ حاجیلی هم آن را تایید کرد و به آن دامن زد. اما 
اکنــون و تنها چند روز پس از فروکش کردنِ اخبار و شــایعات 
ممنوع الفعالیتی، خبر آمد که کنسرت امید حاجیلی در راه است.

مجوزهای لازم برای برگزاری این کنسرت صادر شده و حاجیلی قرار 
است به همراه گروهش به تاریخ ۳۰ خرداد در سالن میلاد نمایشگاه 
بین المللی روی صحنه برود. در روزهای گذشته رضا صادقی هم از 
برگزاری تور کنسرت هایش در خارج از ایران خبر داد که این اتفاق 
به معنای این است که این خواننده ممنوع الفعالیت نیست و می تواند 

با مجوزهای لازم اقدام به برگزاری کنسرت هایش کند.
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100 درصد از مساحت خراسان رضوی 
درگیر خشکسالی است

رییس اداره مدیریت بحران و 
کشاورزی  مخاطرات  کاهش 
کشــاورزی  جهاد  ســازمان 
افزون  خراسان رضوی گفت: 
بر 99.۵ درصد از مســاحت 
استان بر طبق شاخص شدت 
خشکســالی SPEI، تا پایان 

اردیبهشت ماه امسال تحت تاثیر درجات مختلف خشکسالی و شرایط 
بی سابقه ای بوده است.

ســید محسن شالفروشان روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار افزود: 
شاخص شدت خشکسالی SPEI استانهای کشور از سوی مرکز ملی 

خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی اعلام می شود.
وی با اشاره به اینکه خراسان رضوی در رتبه نخست جدول خشکسالی 
کشــور قرار دارد، بیان کرد:  اســتانهای ســمنان، قزوین، سیستان و 
بلوچستان و تهران از نظر کاهش بارندگی نسبت به مدت مشابه دوره 

آماری در ردههای پس از خراسان رضوی قرار دارند.
رییس اداره مدیریت بحران و کاهش مخاطرات کشاورزی سازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی اظهار داشت: طی هشت ماه گذشته از سال 
زراعی جاری )مهر پارسال تا اردیبهشت ماه امسال( تجربه کاهش شدید 
بارندگی در این استان گزارش شده که این موضوع  وضعیت خراسان 
رضوی در مقایسه با سایر استانهای کشور را بسیار نامناسب و بحرانی 

ساخته است.
وی افزود: طبق بررســی های انجام شــده میزان کاهش بارندگی در 
استان خراسان رضوی طی سال زراعی جاری ۲.۵ برابر میانگین کاهش 

بارندگی در سایر استانهای کشور است.
به گفته وی، میانگین کاهش بارندگی در کشور طی هشت ماه گذشته از 
سال زراعی جاری ۲۰.۵ درصد است که در خراسان رضوی این کاهش 

۵۲ درصد می باشد.
شالفروشان خاطر نشان کرد: طی هشت ماه گذشته از شروع سال زراعی 
جاری میزان بارش نرمال در دوره آماری بلند مدت باید ۱9۷ میلی متر 
باشد اما  شاهد ثبت حدود 9۵ میلی متر بارندگی بوده ایم که نشان از 

عقب ماندگی در بارش به میزان ۱۰۲ میلی متر دارد.
بیش از ۳۳8 هزار بهره بردار در بخش کشــاورزی خراســان رضوی 
فعالیت دارند و حجم تولید سالانه انواع محصولات باغی، زراعی و دامی 
این اســتان هشت میلیون تن است. همچنین دو میلیون و ۱۳8 هزار 
هکتار عرصه مستعد کشاورزی در خراسان رضوی وجود دارد. سالانه 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار زمین در این استان زیر کشت 8۳ نوع 
محصول می رود که 9۰۰ هزار هکتار از این سطح مربوط به زراعت و 

۳۰۰ هزار هکتار آن باغ است.

افزایش 100 درصدی ساخت و سازهای 
خلاف با افزایش حق بیمه پروانه ساختمانی

رئیــس کمیســیون ویــژه 
ساماندهی حاشیه شهر شورای 
اسلامی شهر مشهد گفت: با 
افزایش درصد تامین اجتماعی 
ساختمان،  پروانه  عوارض  در 
ساخت وساز به ویژه در حاشیه 
شهر قفل می شود و مردم به 

دنبال ســاخت بدون پروانه و خلاف می روند و ساخت وسازهای خلاف 
۱۰۰ درصد افزایش پیدا می کند.

غلامحسین صاحبی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص افزایش درصد 
بیمه تامین اجتماعی در پروانه های ساختمانی اظهار کرد: در گذشته 
مجلس قانونی تصویب کرده بود که وقتی شهرداری پروانه ساختمانی 
صادر می کند، شــهروندان باید درصدی از مبلغ عــوارض پروانه را به 

حساب تامین اجتماعی واریز کنند که این رقم ۱۰تا ۱۵ درصد بود.
وی افزود: امســال مجلس مصوبه ای داشت که این رقم براساس متراژ 
پرداخت شود که شــهروندان باید به ازای هر متر ۲۵۰ هزار تومان به 
تامین اجتماعی پرداخت کنند. این موضوع به معضل تبدیل شده است. 
مبلغ پرداختی بســیار کلان بوده و تا ۲۰ برابر نسبت به سال گذشته 
افزایش داشــته است. نمایندگان مجلس طرحی دادند تا این قانون را 
اصلاح کنند. صاحبی بیان کرد: با این قانون مردم دچار مشکل شده اند. 
فیش ها در حال صدور اســت و مردم به شورا مراجعه کرده و اعتراض 
می کنند. رئیس کمیسیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر شورای اسلامی 
شهر مشهد گفت: بیشترین آسیب به حاشیه شهر وارد می شود، زیرا 
در داخل شهر قیمت ملک بالا است و این مبلغ رقم زیادی نمی شود. 
در حاشیه شهر مبلغ ۱۰۰ تا ۱۴۰ میلیون تومان نیز برای بیمه تامین 

اجتماعی پرداخت می شود.

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی  و نماینده مردم اصفهان در مجلس مطرح کرد:

غفلت از گردشگری

عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی  و نماینده مردم 
اصفهان در مجلس گفت: 
از گردشگری غافل شده ایم، 
گردشگری می تواند به اقتصاد 
کشــور کمک شایانی کند و 
باید محور گردشــگردی در 
ایران را به سمت گردشگری 

زیارت پیش ببریم.
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
و نماینــده مردم اصفهان نیــز در در 
افتتاحیه دبیرخانه شــهرهای زیارتی 
افــزود: از ابتدای انقــلاب تا کنون در 
ارتباط با موضوع زیارت اتفاقات خوبی 
رخ داده اســت اما نگاه شیخ بهایی در 
مورد امام زاده هــا و محوریت هویت و 

فرهنگ، وجود نداشته است.
امیر حســین بانکی پور افــزود: ایجاد 
دبیرخانه شهرهای زیارتی اقدام خوبی 
است، باید شهرهای زیارتی دیگر را به 
این دبیرخانه ملحق کرد و شبکه زیارت 

در کل کشور توسعه یابد.
وی اضافه کرد: همچنین باید خادمی 
حرم را در شــهرهای زیارتی توســعه 
داد، خدام حرم و نوع خدمتشــان باید 
توسعه پیدا کند تا خیلی از مشکلات 
مراکز و شــهرهای زیارتی حل شود و 
این دبیرخانه به این موضوع توجه ویژه 

داشته باشد.
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
گفت:بودجه لازم برای شهرهای زیارتی 
از بودجه کشــور تامین شده است و با 
فعال شدن این دبیرخانه می توان از این 

بودجه استفاده و آن را پیگیری کرد.
بانکی پور افزود: از گردشــگری غافل 
شده ایم، گردشگری می تواند به اقتصاد 
کشور کمک شایانی کند و باید محور 
گردشــگردی در ایــران را به ســمت 
گردشگری زیارت پیش ببریم و بر این 
اساس در برنامه هفتم توسعه به موضوع 

گردشگری تاکید شده است.
وی ادامــه داد: موضوع اربعین قابلیت 
زیادی دارد که در ایران توسعه پیدا کند 
و با توجه به حضور زائــران به ویژه از 
شرق کشور باید جریان اربعین به مشهد 
کشیده شود و ختم آن مشهد باشد، لذا 

یک مسیر زیارتی دقیق باید تدوین شود 
و ایده ها در حد ایده باقی نماند.

زیرساختهای زیارت باید آرامش زائران را 
تامین کند

ماینده مردم مشهد در مجلس شورای 
اسلامی گفت: حاکمیت برای آرامش و 
زیارت زائران باید زیرساخت ها را فراهم 
کند و در این زمینه باید توجه ویژه تری 
به شهر مشهد شود زیرا پناهگاه مردم 

است.
حجت الاسلام نصرالله پژمان فر افزود: در 
موضوعات مختلف باید به مشهد توجه 
ویژه ای  شود مثلا طبق آمار ۳۴ درصد 
بیماران بستری شده در بیمارستان های 
قائم)عــج( و امام رضا )ع( مشــهد از 
استانهای دیگر هستند و زیر ساخت ها 

برای این موضوعات کافی نیست.
وی اضافه کــرد: موضــوع زیارتگاه ها 
موضوع مهمی است، امروز همه مسائل 
به بخش خصــوص واگذار شــده لذا 
اقامتگاه و خدمات درمانی گران قیمت 
شده است و خواهشمندم به این بخش 

توجه شود.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس 
شورای اسلامی گفت: باید همه مردم و 
افرادی که به این آســتان تعلق خاطر 
دارنــد بتوانند به راحتی و آســانی به 
مشهد سفر و از خدمات استفاده کنند.
توسعه یک جانبه مشهد مرکزیت حرم رضوی 

را دچار خدشه  کرده است
شهردار مشهد گفت: توسعه یک جانبه 
شهر مشهد با نگاه ما به موضوع اقتصاد 
مــا را به جایی رســانده کــه مرکزیت 
جغرافیایی حرم مطهر در شــهر دچار 

خدشه شده است.
محمدرضا قلندرشریف امروز ۱۰ خرداد 
ماه، در افتتاحیه دبیرخانه شــهرهای 
زیارتــی با بیــان اینکه برکــت وجود 
بارگاه هــای مقدس ائمــه اطهار و امام 
زادگان در تک تک شهرهای کشور به  
ویژه مرقد مطهر امام رضا)ع( درمشهد، 
خواهر عزیزشان حضرت معصومه)ص( 
در شهر قم و همچنین برادر بزرگوارشان 
حضرت شاه چراغ در شیراز سرمایه ویژه 
معنوی این شهرها و تمام ایران است، 
اظهار کرد: متأســفانه تاکنــون از این 

سرمایه معنوی عظیم به نحو مناسبی 
استفاده نکرده ایم.

وی تصریح کرد: اگر دیدگاه هایی که در 
نظام مقدس جمهوری اسلامی در توجه 
ویژه به موضوع زیارت و اماکن مقدس 
وجــود دارد در دهه های گذشــته به 
همین نحو وجود داشت، شاید شهرهای 
زیارتی به  ویژه مشهد مبتلا به مشکلاتی 

که اکنون شاهد آن هستیم نبودند.
قلندرشریف با اشاره به اینکه امیدواریم 
این غفلت ها بی تدبیری ســهوی بوده 
باشد، خاطرنشــان کرد: ما در پایتخت 
معنوی ایران اسلامی چالش های بزرگی 
داریم که اگر به موضوع فرهنگ رضوی، 
فرهنگ زیارت و... با وجود بارگاه منور 
رضوی توجه می شــد این مشکلات به 

وجود نمی آمد.
مرکزیت جغرافیایی حرم مطهر دچار خدشه 

شده است
شهردار مشهد با بیان اینکه اراده ما بر 
این اســت تا این مشکلات را در حوزه 
شهری حل وفصل کنیم، گفت: توسعه 
یک جانبه شــهر مشــهد با نگاه ما به 
موضوع اقتصاد ما را به جایی رســانده 
که مرکزیت جغرافیایی حرم مطهر در 
شهر دچار خدشه شده است، به گونه ای 
که مرز غربی شــهر تا حرم مطهر ۲۰ 
کیلومتر و از شرق و شمال شرق حدود 
۶ کیلومتر فاصلــه دارد، به طوری که 
بافاصله ۳ کیلومتر بعد از آن به مناطق 

کم برخوردار شهر می رسیم.
قلندر شریف گفت: این وضعیت غفلت 
بزرگی است که طی ده ها سال گذشته 
باعث شده تا مرکزیت حرم مطهر امام 
رضــا)ع( که هویــت و دلیل وجودی و 
همچنین توسعه جغرافیایی، فرهنگی 
و اقتصادی مشــهد است دچار خدشه 
شود و بدتر از آن ایجاد حاشیه شهر در 
نزدیک ترین فاصله با حرم رضوی بوده 
اســت. وی با تأکید بر اینکه با توجه به 
این موضوع سیاست مدیریت شهری، 
استانی و ملی این است که این غفلت ها 
را از میان برده و خدشه را اصلاح کند، 
اظهار کرد: بر همین اســاس اولویت ما 
این اســت تا تمام توان خــود را برای 
رفع این مشکل در کلان شهر مذهبی 

کشــور و پایتخت معنوی جهان اسلام 
کــه دهه ها مورد غفلت قــرار گرفته و 
امیدواریــم ســهوی و بی تدبیری بوده 

باشد به کار بگیریم.
شهردار مشهد ادامه داد: شورای اسلامی 
شهر مشهد در این مسیر به صورت ویژه 
و خاص پای کار است و مدیریت شهری 
نیز برنامه ها، سیاست گذاری ها و انجام 
کار را به نحوی در پیش خواهد گرفت 
تا مدیریت های شهری بعدی نیز مجبور 

به ادامه راه باشند.
قلندر شریف با تأکید بر اینکه درمجموع 
سیاســت و اولویت مدیریت شــهری 
توسعه شهر به ســمت شرق و شمال 
شرق اســت، خاطرنشان کرد: سیاست 
ما برای توسعه و هدایت شهر به شرق 
به ســبکی خواهد بود تا برای مردم و 
ســرمایه گذاران جاذبه ایجاد کند تا با 
اینــکار بتوانیم غفلت های گذشــته را 
جبران کــرده و در مقابل ولی نعمتمان 

علی بن موسی الرضا)ع( شرمنده نباشیم.
وی در ادامه گفت: معتقدیم ســرمایه 
عظیم معنوی شهرهای زیارتی باید به 
نحو مطلوب برای توســعه این شهرها 

هدایت و بهره برداری شود.
شهردار مشــهد افزود: دبیرخانه دائمی 
شــهرهای زیارتــی که ذیــل مجمع 
ایجاد  کشور  کلان شهرهای  شهرداران 
شــده و تفاهم نامه آن امضاء شد، آغاز 
مناسبی برای تعامل و همفکری همه 
مدیران سه شــهر زیارتی مشهد، قم، 
شــیراز و تهران جهت جمع اندیشی و 
توسعه زیرســاخت ها موردنیاز زیارت 

خواهد بود.
قلندر شریف با اشاره به اینکه دبیرخانه 
دائمی شهرهای زیارتی نیاز به الزاماتی 
دارد گفت: یکی از الزامات و چراغ راه ما 
در این مسیر ابتدا منویات مقام معظم 
رهبری خواهد بود، همچنین توجهی 
ویژه به پیشــنهادت و نظــرات مراکز 
نخبگان  دانشــگاه ها،  علمی، حوزه ها، 
و کارشناســان فعــال در حوزه هــای 
فرهنگی، اجتماعی و.. خواهیم داشت تا 
با همفکری جهشی را در زیرساخت های 
فرهنگی، اجتماعــی و ارتقاء فرهنگ 

میزبانی زیارت شاهد باشیم.

ورود بیش از ۱۳ هزار زائر پیاده به مشهد در دهه کرامت
سخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده 
امام رضا)ع( گفت: بیــش از ۱۳ هزار زائر 
از استان های قم، تهران، مرکزی، همدان، 
یزد، قزوین، خوزستان، فارس، سیستان و 
بلوچستان، سمنان مازندران، خراسان های 
شمالی، جنوبی و رضوی در دهه کرامت به 

صورت پیاده به مشهدالرضا مشرف شدند. 
حسین رضایی در گفت وگو با ایسنا با اعلام 
این خبر اظهار کرد: تا ظهر روز سه شنبه 
9 خرداد ماه، 9۳۰۰ نفر از ۴ مســیر وارد 
مشهد شده اند و مابقی زائران تا ظهر ولادت 
حضرت ثامن الحج)ع( وارد مشهد خواهند 

بود. وی با اشــاره به اینکه بیشترین تردد 
زائران مربوط به جاده نیشــابور و سبزوار 
است، تصریح کرد: امسال کاروان های بزرگ 
۱۵۰۰ تا ۱۷۰۰ نفری از شهرهای تهران، 
قم، کرج، ورامین، همدان، شهریار و قزوین 

به مشهد مشرف شدند.
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کودک آزاری و آنچه نمی دانیم...
کــودک آزاری تنها محدود به کودکان 
کار و یا کودکان دارای والدین معتاد در 
محله های بزهکار نبوده و هر کودکی در 
هر خانواده ای ممکن است با شکلی از 

کودک آزاری مواجه شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از مهر؛ کودک آزاری در اشــکال 
مختلف خود )جسمی، جنسی، عاطفی 
و غفلت( پدیده ای اســت کــه در هر 
گوشه از این جهان وجود دارد. ممکن 
نیســت در جامعه ای کــودکان وجود 
داشــته باشند و به صورت تعمدی و یا 
ناخودآگاه کودکی مورد آزار قرار نگیرد.

از آنجا که کودکان شکل دهنده فردای 
جامعه ایران هســتند؛ توجه به مقوله 
کودک آزاری و رفع این پدیده آســیب 
زا می تواند در شــکل گیری بسیاری از 
آســیب های اجتماعی در جامعه ایران 

فردا مهم و اثرگذار باشد.
در شــرایطی که ضعف کــودکان در 
مراقبــت از خود و آســیب پذیر بودن 
ایشان باعث می شود به راحتی قربانی 
آزارگران شــوند و یا بــه دلیل غفلت 
خانواده در نگهداری، کودک آســیب 
ببیند؛ دستگاه های مسئول و گروه های 
مردمی در سرتاسر جهان برای کاهش 
کودک آزاری و حمایت از حقوق کودک 
برنامه های متعددی را اجرا کرده اند و در 
همین راستا رسانه و گروه های مردمی 
موظف هستند جامعه را بیش از پیش با 

مقوله کودک ازاری اشنا کنند.
کودک آزاری در هر خانواده ای ممکن 

است شکل بگیرد
کــودک آزاری تنها محدود به کودکان 
کار و یا کــودکان دارای والدین معتاد 
در محله های بزهکار نمی شود. کودک 
آزاری تنهــا به دســت پــدر و مادری 
معتاد صــورت نمی گیرد و هر کودکی 
در هر خانواده ای ممکن است با شکلی 
از کودک آزاری مواجه شــود به همین 
دلیل رشد آگاهی ها در میان خانواده ها 

در موضوع کودک آزاری ضروری است.
غفلت والدین از مراقبت از فرزندان هم 
حتی برای مدتی کوتاه ممکن است به 
کودک آســیب بزند و همین دلیل به 
نظر ساده می تواند به سلامتی و آینده 

کودک آسیبی جدی وارد کند.
در تعاریف رسمی و بین المللی و به طور 
کلی کــودک آزاری به هر نوع رفتاری 
گفته می شود که توسط هر فردی )اعم 
از والدیــن یا دیگران بــر روی کودک 
)فــرد زیر ۱8 ســال( انجام می گیرد و 
به سلامتی جسمی و روانی وی آسیب 

می رساند.
ردپای کودک آزاریدر جرایم عمده کشور 

کودک آزاری ممکن اســت به صورت 
انجام عملی مانند تنبیه بدنی بوده و یا 
به عدم انجام عملی »ترک فعل« باشد 
مانند گرسنه نگه داشتن کودک یا تهیه 
نکردن وسایلی که برای سلامتی کودک 

ضروری است.
رفتارهایی که به صورت تصادفی انجام 
می شــوند کودک آزاری به حســاب 
نمی آیند، مانند این که کودکی به علت 

تصادف با موتور دچار مصدومیت شود.
با این حال موارد گسترده ای از آسیب ها 
که همراه با کودک آزاری است موجب 
شده است تا جلوگیری از این آسیب ها 
دغدغه نهادهای مســئول و رسانه های 

متعهد و حساس به جامعه باشد.
متأسفانه در بســیاری از جرایم عمده 
کشور رد پایی از کودک آزاری هم دیده 
می شود؛ در چنین شرایطی و در حالی 
که کودکان آینده ســازان آینده کشور 
هستند؛ تلاش برای کاهش آسیب های 
اجتماعی همراه با کودک آزاری و جدا 
کردن آنان از کودک آزاری در کنار رشد 
آگاهی اجتماعی نسبت به مقوله کودک 

آزاری امری ضروری است.
این مساله نشان می دهد کودک آزاری 
نیازمند توجه جامعه به این مساله است.

از خانــواده ای که به دلیل غفلت کوتاه 
مدت از فرزند خود بی خبر اســت؛ یا 
در موارد شــدیدتر خانــواده ای که به 
دلیل اعتیاد والدین خود آزارگر کودک 
اســت یا به دلیل فقر، کودک را برای 
کار سخت روانه کارگاه های زیر زمینی 

می کند اساساً نمی تواند از آسیب های 
احتمالی به کودک جلوگیری کند. به 
همین دلیل جامعه شناسان و محققان 
اجتماعی معتقدند میزان کودک آزاری 
تنها با رشد آگاهی های اجتماعی ممکن 

است.
کاهش موارد کودک آزاری نیازمند رشد 

آگاهی های اجتماعی است
حتی اگر در جامعه فقر و اعتیاد کاهش 
یابــد؛ کاهش مــوارد کــودک آزاری 
همچنــان نیازمند رشــد آگاهی های 

اجتماعی است.
در ایــن زمینــه اســتخراج و مطالعه 
مجموعه ای از مقالات روانشناسی، ابلاغ 
سیاســت ها، قوانین و مقررات می تواند 
اقدام مهمی از ســوی دســتگاه های 

حاکمیتی باشد.
انتشار نتایج تحقیقات میدانی و تجربیات 
جهانی و برگــزاری پنل های گفت و گو با 
مســئولان و جامعه شناسان و پخش این 
مناظرات از رســانه های جمعــی از دیگر 
روش های مهم در رشد آگاهی افکار عمومی 

نسبت به پدیده کودک آزاری است.

مرزهای غربی و شرقی در آرامش کامل هستند
معاون فرهنگی اجتماعــی مرزبانی گفت: 
مرزهای غربی و شرقی کشوران در آرامش 
کامل هستند و هیچ مشکلی درمیان نیست. 
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم، ســرهنگ  رضا شیراوژن؛ معاون 
فرهنگــی اجتماعی مرزبانی اظهــار کرد: 

هم اکنون در مرزهای غربی و شرقی شاهد 
آرامش کاملی هستیم. وی افزود: مرزبانان در 
مرزها با هوشــیاری کامل از وجب به وجب 
خاک کشــور دفاع می کننــد و در روزهای 
گذشته مشکل خاصی گزارش نشده است. به 
گزارش صبح امروز، طی روزهای اخیر فیلم ها 

و عکس هایی در فضای مجازی منتشر شده 
است که ماشین های زرهی و تجهیزات جنگی 
به سمت مرزها در حال حرکت هستند! اما 
این فیلم ها مربوط به کانال تلگرامی هرات 
متعلق به افغانستان است و هیچ ارتباطی با 

مرزهای کشورمان ندارند.

تشکیل 10 پرونده تخلف برای 
مدارس غیرانتفاعی در تعزیرات

و  بازرســی  نظارت،  معاون 
برنامه ریزی سازمان تعزیرات 
حکومتــی از تشــکیل ۱۰ 
مدارس  برای  تخلف  پرونده 
غیرانتفاعی مشهور و معروف 
که بــدون ضابطه شــهریه 
دریافت کرده اند، خبر داد. به 

گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از سازمان تعزیرات حکومتی، 
احمد جعفری نسب اظهارداشت: هر مدرسه ای که بدون ضابطه و 
خلاف تعرفه از مردم برای نام نویسی، پول دریافت کند؛ بدون اینکه 
منتظر رسیدن گزارش ضابطان به پرونده رسیدگی می کنیم. وی 
خاطرنشــان کرد: با توجه به مصوبه سران قوا برای ورود به تخلف 
گرانفروشــی، تعزیرات حکومتی نیازی به دریافت گزارش ضابط 
ندارد و اکنون که مردم از وضعیت دریافت شهریه ناراضی هستند؛ 
به محض دریافت گزارش به پرونده رســیدگی می شود. به گفته 
معاون نظارت، بازرسی و برنامه ریزی سازمان تعزیرات حکومتی، 
وزارت آموزش و پرورش باید مانند اقدامیکه شــورای رقابت برای 
قیمت گذاری خودرو انجام داد، تعرفه های نام نویسی را ابلاغ کند تا 

در قالب شعب ملی به تخلفات رسیدگی کنیم.

دریافت تعرفه  مازاد از بیمار مصداق 
تخلف تعزیراتی است

وزارت  درمــان  معــاون 
بهداشــت، بر الــزام رعایت 
خدمــات  هــای  تعرفــه 
تشخیصی و درمانی مصوب 
دولت در سال ۱۴۰۲ تاکید 

کرد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از مهر، ســعید کریمی، در ابلاغیه ای به معاونین 
درمان دانشــگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی کشور، مجدداً بر 
الزام رعایت تعرفه های خدمات تشخیصی و درمانی مصوب دولت 

در سال ۱۴۰۲، تاکید کرد.
در ابلاغیــه معــاون درمان وزارت بهداشــت، آمده اســت: پیرو 
بخشنامه شماره ۴۰۰/۲۰۰۷ د مورخ ۰۴/ ۰۲/ ۱۴۰۲  در خصوص 
ابلاغ تعرفه های خدمات تشخیصی و درمانی سال ۱۴۰۲، یادآور 
می گردد بر اســاس قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی، تنها 
مرجع ابلاغ تعرفه خدمات ســلامت، هیئت وزیران است و بر این 
اساس رعایت تعرفه های مصوب ابلاغی توسط معاون اول رئیس 
جمهــور از تکالیف تمامی ارائه دهندگان خدمات تشــخیصی و 
درمانی اســت و هرگونه دخل و تصرف و وضع تعرفه های مغایر 
با مصوبه هیأت وزیران توســط اشخاص حقیقی، حقوقی، شعب 
سازمان نظام پزشکی، انجمن های علمی یا صنفی و... و اخذ تعرفه 
مازاد بر تعرفه های مذکور مصداق تخلف انتظامی و تعزیراتی بوده 

و قابل پیگرد قانونی است.

تولید اولین »سمعک ایرانی« ظرف 1۸ ماه
مدیرکل دفتر امور توانبخشی 
توانپزشــکی  و  روزانــه 
اشاره  با  کشــور  بهزیستی 
بودجه  به وضعیت ردیــف 
تامین تجهیزات توانبخشی 
اعلام کرد کــه هنوز اعتبار 
تامین تجهیزات توانبخشی 

مددجویان در ســال ۱۴۰۲ ابلاغ نشــده است اما در سال جاری 
اعتبارات نسبت به سال گذشته افزایش می یابد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نفل از ایسنا، رامین رضایی 
با بیان اینکه هنوز اعتبار تامین تجهیزات توانبخشی مددجویان در 
سال ۱۴۰۲ ابلاغ نشده است، اظهار کرد: در سال جاری با افزایش 
اعتبار نسبت به سال گذشته در زمینه تامین تجهیزات توانبخشی 
مواجه هستیم که به محض پرداخت و ابلاغ آن، تجهیزات موردنیاز 

نیز به مددجویان ارائه می شود.
وی بــا اشــاره به وضعیــت تخصیص بودجه تامیــن تجهیزات 
توانبخشی طی سال گذشته افزود: اعتبارات برای این ردیف به طور 
کامل پرداخت شد و سازمان بهزیستی براساس اولویت و نیازهای 
افراد معلول سمعک، ویلچر، توالت فرنگی و سایر اقلام مورد نیاز 

مددجویان را تهیه و توزیع کردند.

     خبر

به بهانه ۱۱ خرداد روز جهانی شیر؛  لبنیات فله ای چه بلایی سر ما می آورد
علاقمندی مردم به مصرف شیر و لبنیات 
فله ای که به اشتباه لبنیات سنتی گفته 
می شــود، می تواند ســلامت مصرف 
کنندگان این قبیل محصولات بی نام و 

نشان را تهدید کند.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از مهر، شاید مهم ترین عامل و انگیزه 
برای استفاده برخی خانواده ها از لبنیات 
فله ای، عدم آگاهی از سلامت محصولات 
لبنــی کارخانه ای و همچنیــن ارزان تر 
بودن قیمت لبنیات فله ای در مقایسه با 

محصولات کارخانه ای باشد.
متأسفانه گرایش مردم به مصرف لبنیات 
فله ای، می تواند زمینه ســاز بسیاری از 
بیماری های مزمن باشد که در سال های 
آینده شاهد بروز آنها خواهیم بود و همین 
موضوع می تواند علاوه بر اینکه سلامت 
مــردم را تهدید کنــد، هزینه های نظام 

سلامت را نیز افزایش دهد.
شاید، شایع ترین بیماری ناشی از مصرف 
شیر و لبنیات فله ای، تب مالت باشد که 
هر ســال چند هزار نفر در کشور به این 
بیماری مبتلا می شــوند. اما، اســتفاده 
از شــیر و لبنیات فلــه ای، فقط محدود 

به تب مالت نمی شــود و می تواند انواع 
بیماری های مزمن و سرطان ها را با خود 
به همراه بیاورد. گلبن سهراب متخصص 
تغذیه و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشــتی به مضرات و 
خطرات مصرف لبنیات فله ای اشاره کرد 
و گفت: کارخانجات لبنی، شــیرهایی را 
از دامداری هــا خریداری می کنند که بار 
میکروبی آنها بالا نباشــد و آن دسته از 
شــیرها که بار میکروبی بالایی دارند، به 
سمت مغازه هایی می رود که لبنیات فله ای 
می فروشند. وی افزود: اصولاً شیرهایی که 
بار میکروبی بالایی دارند، از دامداری های 

کوچک ســر در می آورنــد، زیرا نظارت 
و کنترل آنها مثــل دامداری های بزرگ 
نیســت. این متخصص تغذیه ادامه داد: 
شــیری که آلودگی بالایی دارد، قابلیت 
اســتفاده در کارخانجات لبنی را ندارد و 
در نتیجه، به شکل لبنیات فله ای عرضه 
می شــود. سهراب با تاکید بر انجام عمل 
پاستوریزه و استرلیزه در کارخانجات لبنی، 
تصریح کرد: در شیرهایی که بار میکروبی 
بالایی دارند، باکتری وجود دارد که عامل 
التهاب زانو اســت که حتی با جوشاندن 
شیر از بین نخواهد رفت. زیرا لازم است 
این قبیل شیرها، مراحل استریلیزاسیون 

را پشت سر بگذارند.
این متخصص تغذیــه در عین حال به 
مضرات جوشاندن شیر فله ای اشاره کرد و 
افزود: جوشاندن شیر فله ای باعث می شود 
مقدار زیادی پروتئین در ظرف رســوب 
کنــد و ارزش غذایی شــیر از بین برود. 
همچنین جوشاندن شیر، منجر به تخریب 

ویتامین های شیر می شود.
ســهراب ادامه داد: عملیات پاستوریزه و 
اســترلیزه در کارخانجات باعث می شود 
میکروب هــای بیمــاری زا از بین بروند. 
در حالی که در شیر فله ای ممکن است 

آلودگی میکروبی وجود داشته باشد.
وی با عنوان این مطلب که همواره توصیه 
متخصصان تغذیه بر استفاده از شیر کم 
چرب اســت، گفت: هر یک لیوان شیر 
پاســتوریزه 8 گرم پروتئیــن دارد که با 
جوشاندن آن، این پروتئین از بین می رود.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی، در خصوص مضرات 
استفاده از شــیر پرچرب، افزود: مصرف 
شــیر پرچرب، با احتمال انسداد عروق 
همراه اســت. زیرا، اساساً چربی اشباع با 

بیشتر بیماری ها رابطه دارد.
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درگاه پرداخت امن

 اجرای مدل نوآوری باز در مرکز نوآوری پست ایران؛ اتفاقی بی سابقه در دنیا
رئیس مرکز نوآوری پست و لجستیک 
هوشمند گفت: اجرای مدل نوآوری 
باز در مرکز نوآوری پســت ایران از 
بهترین اتفاقات حوزه پســت در دنیا 
اســت. این اتفاق در ســطح دنیا از 
اولین هاســت و مورد توجه و تشویق 
اتحادیه پســت جهانی قــرار گرفته 

است.
اجتماعی  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
خبرگزاری تسنیم، نخستین نمایشگاه 
صنعت پســت، تجارت الکترونیک، 
لجستیک هوشمند و صنایع وابسته 
از روز دوشــنبه هشتم خرداد ۱۴۰۲ 
کار خود را در مصلی تهران آغاز کرده 

است.
بخش هــای  در  نمایشــگاه  ایــن 
مختلفی در حال برگزاری اســت که 
شــاید مهم ترین بخش آن، پاویونِ 
شرکت های دانش بنیان باشد. شرکت 
ملی پســت ایران از ســال ۱۴۰۰ با 
تأســیس مرکز نوآوری پســت، گام 
بزرگــی در جهت حرکت به ســوی 
فضاهای خلاقانه و هوشمند برداشت. 
اکنون هم در نخســتین نمایشــگاه 
اختصاصی  پاویونی  پســت،  صنعت 
برای شرکت های دانش بنیان در نظر 

گرفته است.
پاویون دانش بنیان های مرکز نوآوری 
نمایشــگاه »صنعت پســت« در دو 
فضــای 9۰۰ متــری میزبــان ۵۰ 
شرکت دانش بنیان و نوآور است که 
همگی از اعضای مرکز نوآوری پست 
هستند و در زمینه های مختلف شامل 
ره گیری،  جمع آوری،  سیســتم های 
تجــارت الکترونیک، سیســتم های 
مســیریابی، خدمات ویژه پســتی و 

پیک درون شهری فعالیت می کنند.
در واقــع گزیــده ای از فعالیت های 
نورآورانه در شــرکت ملی پست در 
پاویون دانش بنیان ها معرفی شــده 
اســت. هرکدام از این شــرکت های 

جدیدی  ســرویس های  دانش بنیان 
را پشــتیبانی می کنند که به تازگی 
توسط شرکت ملی پست به مشتریان 

عرضه می شود.
بررســی های خبرنگار تسنیم نشان 
شــرکت های  تمــام  که  می دهــد 
دانش بنیانی که در نمایشگاه صنعت 
پســت حاضر شــده اند، یا در حال 
ارائه ســرویس و یا درحال تعریف و 

پیاده سازی خدمات هستند.
محمدرضــا قــادری؛ رئیــس مرکز 
نوآوری پست و لجستیک هوشمند 
به خبرنگار تسنیم می گوید: این مرکز 
با هدف توسعه شــرکت ملی پست 
در زمینــه هوشمندســازی و تحول 
دیجیتال ایجاد شده است و کارکرد 
خیلی جدی در تحول دیجیتال پست 
دارد. شــرکت ملی پســت، تمرکز و 
سرمایه گذاری خودش را معطوف به 
زیرساخت ها کرده و این زیرساخت ها 
را در اختیار شــرکت ها قــرار داده 
می شــوند تا آنها بتواند متناســب با 
نیازها، سرویس هایی را طراحی و ارائه 

خدمت کنند.
قادری تأکیــد کرد: اگــر روزآمدی 
خدمات پســتی و سرویس هایی که 
ارائه می شــوند منطبق بــر نیازهای 

بازار باشد، آنگاه ما به ایده آل خودمان 
رسیده ایم. این به روز نگه داشتن یعنی 
فعالیت مرکز باید تداوم داشته باشد تا 
مجموعه های جدید دانش بنیان اضافه 

و کارهای خلاقانه و نو صورت گیرد.
رئیــس مرکــز نــوآوری پســت و 
لجستیک هوشمند می گوید: اجرای 
مدل نــوآوری باز در مرکــز نوآوری 
پست ایران از بهترین اتفاقات حوزه 
پســت در دنیا اســت. پســت های 
پیشــرو دنیا نیز چنین الگوهایی را 
دنبال می کنند و با استفاده از بخش 
خصوصی فعالیت هایشــان را توسعه 
می دهند ولی اینکه چیزی به نام مرکز 
نوآوری برای گردهمایی شرکت های 
دانش بنیان داشته باشند، نیست لذا 
این اتفاق در سطح دنیا از اولین هاست 
و مورد توجه و تشویق اتحادیه پست 

جهانی قرار گرفته است.
وقتــی بــا برخــی از مجموعه های 
دانش بنیانی که در نمایشــگاه حاضر 
متوجه  هســتند صحبت می کنیم، 
فضای مثبت حاکم بر مرکز نوآوری 
می شویم. فضایی که برای شرکت های 
دانش بنیان فراهم شــده تا ایده های 
خلاقانه خود را با طرح و برنامه ریزی 
درســت، وارد چرخه صنعت پست 

کشورمان کنند.
بازار گرم تفاهم نامه ها

شرکت های دانش بنیان و البته دیگر 
مجموعه هایی که در نمایشگاه صنعت 
پست حضور دارند، در دو روز گذشته 
تفاهم نامه های بسیاری با شرکت ملی 
پســت ایران امضا کردند. بیشتر این 
تفاهم نامه ها در راســتای گسترش و 
بالابردن کیفیت خدمات پســتی در 
سراسر کشور است. در ادامه به برخی 

از این تفاهم نامه ها اشاره می کنیم:
یکی از این تفاهم نامه ها میان شرکت 
ملی پســت و مجموعــه »جابار« به 
عنوان یکی از شرکت های دانش بنیان 
امضا شــد. این تفاهم نامــه در حوزه 
خدمات هوشــمند و تکنولوژی های 

نوین حوزه خدمات پستی امضا شد.
همچنین ســازمان ملی اســتاندارد 
برای جابه جایی مرسولات نمونه های 
آزمایشــگاهی اش، تفاهم نامــه ای با 

شرکت ملی پست ایران امضا کرد.
یکــی دیگر از ایــن تفاهم نامه ها برای 
ارسال اســتاندارد مرسولات مرتبط به 
صنایع دستی بود که میان شرکت ملی 
پست و شرکت هواپیمایی و گردشگری 
اوژن گشت امضا شد. همچنین تفاهم 
نامه ای میان شرکت ملی پست و همراه 
اول برای ســامانه هوشــمند مدیریت 

ناوگان پستی امضا شد.
نمایشــگاه صنعت پست شرایطی را 
فراهم  دانش بنیان  شرکت های  برای 
کــرده تا ایــن مجموعه هــا بتوانند 
را  توانمندی هایشــان  و  دســتاورد 
نشان دهند و با نیازمندی های جدید 
صنعت پست آشنا شوند تا راهکارهای 
نوآورانــه  پدید آید و تــلاش مرکز 
نوآوری را هدفمند کنند. نخســتین 
نمایشــگاه »صنعت پســت« از 8 تا 
۱۱ خردادمــاه ۱۴۰۲ در مصلی امام 
خمینی)ره( تهران در حال برگزاری 

است.

چین با بازگشــت »ایلان ماسک« به پکن در بحبوحه رونق هوش فناوری
مصنوعی این کشــور، عرضه مدل های زبانی بزرگ مبتنی بر هوش 
مصنوعی را تسریع کرده و به رقابت تنگاتنگ چین با آمریکا در صحنه 

جهانی هوش مصنوعی مشغول است.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، گزارش های منتشــر شــده از 
موسسات پژوهشی دولتی چین نشــان می دهند که سازمان های 
این کشــور در سه سال گذشــته، تلاش های خود را برای پیشبرد 
الگوریتم هــای هوش مصنوعی افزایش داده انــد و ۷9 »مدل زبانی 

بزرگ«)LLM( را راه اندازی کرده اند.
براساس گزارشی که توسط موسسه های پژوهشی تحت نظر وزارت 
علوم و فناوری چین منتشر شده است، توسعه مدل های زبانی بزرگ 
که با حجم بزرگی از داده های متنی و با استفاده از روش های یادگیری 

عمیق آموزش می بینند، در سال ۲۰۲۰ وارد مرحله پرسرعت شد.
ظهور سریع مدل های زبانی بزرگ در چین

سال ۲۰۲۰ با انتشار دو مدل زبانی بزرگ از سوی سازمان های چینی 
همــراه بود اما این تعداد در آمریکا به ۱۱ مدل می رســید. با وجود 
این، سال بعد هر دو کشــور ۳۰ مدل زبانی بزرگ را منتشر کردند. 
سازمان های آمریکایی در سال ۲۰۲۲، ۳۷ مدل را منتشر کردند که 
اندکی بیشــتر از ۲8 مدل چین بود اما در سال ۲۰۲۳، چین با ۱9 
مدل پیشتاز بوده و از ۱8 مدل آمریکا پیشی گرفته است. در گزارش ها 
آمده است: چین و آمریکا با اختلاف 
زیادی در توزیع مدل های زبانی بزرگ 
منتشرشده در سراسر جهان پیشتاز 
هســتند و بیش از 8۰ درصد از کل 
ســهم جهانی را تشــکیل می دهند. 
کنترل های صادراتی از سوی آمریکا، 
چالش های مهمی را برای صنعت هوش مصنوعی چین ایجاد می کنند 
و محدودیت هایی را برای این کشور به همراه دارند. با وجود این موانع، 
غول های فناوری چین از جمله »علی بابا«، »سنس تایم«و »بایدو«، از 
فناوری »ChatGPT« شــرکت »OpenAI« پیروی کردند و به 
راه اندازی چت بات های خود پرداختند که مبتنی بر هوش مصنوعی و 
مدل های زبانی بزرگ هستند. در میان پیشرفت های هوش مصنوعی 
چین، »ایلان ماسک« مدیرعامل شرکت »تسلا«، یک سفر پر از ریسک 
را به این کشور آغاز کرد که نشان دهنده بازگشت او به بزرگ ترین مرکز 
تولید خودروی الکتریکی پس از سه سال غیبت بود. ماسک در جریان 
این سفر و دیدار با وزیر امور خارجه چین، تمایل خود را برای گسترش 
تجارت در چین و مخالفت خود را با جدا کردن اقتصاد آمریکا و چین 
ابراز کرد. به رغم تشدید رقابت از سوی خودروهای الکتریکی ساخت 
چین و عدم اطمینان پیرامون توسعه کارخانه تسلا در شانگهای، »دنیل 
آیوز«تحلیلگر شرکت سرمایه گذاری »ودبوش«انتظار دارد تسلا روی 

افزایش ردپای خود در چین تمرکز کند. 

سفر »ایلان ماسک« به چین در میان رقابت چین و آمریکا 

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک چناران 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی .  
برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰9۰۰۰۴۷8 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک چناران 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم عاطفه ســادات رئیس 
زاده فرزند سید محمد بشماره شناسنامه ۶۵۳ صادره از بیرجند 
در یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۰۰۰ متر مربع قسمتی 
از پلاک ۱۷۱ اصلی واقع در اراضی رضا آباد ســرهنگ خراسان 
رضــوی بخــش ۷ حوزه ثبت ملــک چناران از محــل مالکیت 
غلامعلی اوهن محرز گردیده اســت لذا بــه منظور اطلاع عموم 
مراتــب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی 
که اشــخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد./ ص. 
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